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Az MSZMP KB július 2-i 
határozata szellemében

A kibontakozási program 
megvalósításának útján
írta: Gyulai Sándor, a vállalat szakszervezeti 
bizottságának titkára

Kihelyezett vszb-ülés 
az Ércdúsító üzemben

(Folytatás)A társadalmi-gazdasági fejlődés jelenlegi szakaszában felerősödött ellentmondások, a munka- és életkörülmények terén tapasztalható feszültségek érzékelhetően fokozták a közvélemény — így vállalatunk dolgozóinak is — politikai érzékenységét.Megnőtt az igény a nyíltabb, demokratikusabb közélet iránt. Egyre kritikusabban vetődik fel az utóbbi időben a jelenlegi helyzetet kiváltó okok, a felelősség kérdése, az ebből kivezető út, a kibontakozás lehetősége, az ezekről való nyílt, őszinte tájékoztatás hiánya. Ezek a körülmények komoly próbatétel elé állítják a szakszervezeti mozgalmat. Tagságunk is egyre kritikusabban kíséri figyelemmel és kéri számon a szakszervezeti munkát, érdekeinek képviseletét és védelmét, beleszólási jogának érvényesítését saját sorsának alakításában. Az egész szakszervezeti mozgalom is lépésváltásra kényszerül, hiszen ahhoz, hogy érdemben vehessen részt a gazdasági, társadalmi kibontakozás programjában, mindenekelőtt saját munkáját kell jobbá, hatékonyabbá tenni. Ennek pedig alapvető feltétele a szak- szervezeti munka demokratizmusának fejlesztése, a tagsággal való kapcsolat erősítése.A szakszervezeti munka nyilvánosságának és eredményességének meghatározó kérdése, hogy a megválasztott testületek szakszervezeti tisztségviselők milyen színvonalon tesznek eleget a tagságtól kapott megbízatásoknak, mennyire érzik és vállalják a ki- sebb-nagyobb dolgozói kollektívák és egyes szakszervezeti tagok sorsa iránti felelősséget.A bizalomnak való meg-, felelésnek két alapfeltétele van, ez pedig a tömegkapcsolat és a felkészültség szintje. Szakszervezeti bizottságunk ezért tartja alapvető kérdésnek a tisztség- viselők felkészítését, a gyors informálást. Ebben a kérdésben a jelenlegi kemé- nyedő termelési feltételek mellett sem tehetünk engedményeket. A másik kérdés. hogy a választott tisztségviselők milyen kapcsolatban vannak választóik

kal. Nem mindegy, hogy a testületi üléseken szűkkörű véleményeket, vagy pedig a tagságtól szerzett széles körű információn alapuló véleményt képviselnek.A legnagyobb hiányosságot a testületi tagok tevékenységében, a döntésekről szóló tájékoztatásban, az elfogadott határozatok melletti kiállásban látom.Tudom, hogy nem köny- nyű úgy visszatérni választói körbe, hogy nem az ottani elképzelések váltak valóra, de a demokráciához az is hozzátartozik, hogy mindig a többség akarata érvényesül. Szükségesnek tartom, ahogy a gazdaságban a vállalatokat piac- és költségérzékennyé kívánjuk tenni, ugyanígy a szakszervezeti mozgalomban is elengedhetetlen, hogy a testületek és a választott tisztségviselők az eddiginél jobban váljanak közvéleményérzékennyé.A munka minősítésében, eredmények elismerésében, a hibák számonkérésében fokozottabban érvényesüljön a választott véleménye. A BDSZ vizsgálja azt a lehetőséget, hogy a két választás közötti időszakban a tagság kapjon lehetőséget a választott tisztségviselők, a testületek munkájának minősítésére, megbízásuk megerősítésére, vagy meg-| vonására.A nyilvánosság és a demokrácia egymást szorosan feltételező és kiegészítő fogalom. Érvényesülésük kedvező körülményeket teremt, hiányuk gátat emel a szak- szervezeti munkának. Tapasztalatunk szerint a demokrácia legtöbb helyen csak formai elemekben érvényesül, hisz a demokrácia feltételezi és magába foglalja a munkahelyi légkört, vezetői magatartást, munkastílust, munkamódszert, természetesen a valóságos fórumok érdemi működését. Több esetben tapasztaltuk termelési tanácskozásokon, taggyűléseken. brigádértekezleteken az érdekte’enséget, közömbösséget. Általános okként tudnánk felhozni a vitaindító minőségét, a döntéseknél az alternatíva hiányát, a résztvevők tájékozatlanságát, a vezetők kritikatűrő képességét, a tolerancia hiányát. Egy biztos, nem csak szóban kell törekedni a demokráciára, hanem tettekben is.
(Vége)

Üzemlátogatással egybekötött kihelyezett ülést tartott szeptember 17-én a vállalati szakszervezeti bizottság. A testület tagjai előbb meghallgatták Róka Péter üzemigazgató és Simon Já
nos üzemi szb-titkár tájékoztatóját az ÉDÜ gazdasági és társadalmi helyzetéről, majd a helyszínen ismerkedtek a dolgozók munkakörülményeivel. Az üzem- látogatást követően a vszb tagjai kötetlen beszélgetést folytattak az üzemegységek bizalmijaival, vezetőivel.A délutáni testületi ülésen először a vállalati bértartalék felhasználására vonatkozó javaslatot tárgyalták. Tóka Jenő vezérigazgató szóbeli kiegészítésében egyebek közt arról szólt, hogy az év hátralevő részében, várhatóan szükség lesz olyan többletfeladatok elvégzésére, amelyhez joggal várják ennek az összegnek a felhasználását. Az esetenként felmerülő plusz igényekkel kapcsolatban (például: öntöde) úgy vélekedett, hogy amennyiben az indokolt, azokat a létszámmegtakarításból eredőpénzeszközök felhasználásával kell realizálni.

Gyulai Sándor, a vszb titkára hozzászólásában azt hangsúlyozta, hogy a köz- gazdasági munkabizottság javaslatából kitűnik, miszerint a negyedik negyedévben is meg lehet találni azokat a területeket, ahol a bértartalék felhasználása indokolt lenne. Leszögezte, hogy a felhasználás célra orientált kell hogy legyen, hiszen az mindannyiunk érdeke, hogy a várható nehézségek ellenére megfelelő eredményt tudjunk produkálni.Második napirendként az Ércdúsító üzemben tevékenykedő szakszervezeti bizalmiak és főbizalmiak jog- és hatáskörének érvényesü

Neuberger Antal, az Országos Bányaműszaki Főfelügyelőség elnöke, megnyitó be. szedet tartja. Erb László felvétele

léséről, a partnerkapcsolatok helyzetéről tárgyalt a testület.Mint az az írásos előterjesztésből is kitűnt és Simon János szb-titkár szóbeli kiegészítésében is megerősítést nyert, a bizalmiak jog- és hatásköre érvényesült, a főbizalmiakat pedig az üzemegységek vezetése egyenrangú partnernek tekinti. így van ez akkor is. ha annak idején a jól működő műhelybizottsági rendszer megszüntetése né-
(Folytatás a 3. oldalon)

Bányagépész szeminárium Balatonfiireden
leginkább növekedett 
a karbantartás jelentőségeszeptember 11—12-én vállalatunk balatonfüredi üdülője adott otthont a 20. Országos Bányagépész Szemináriumnak. Az Országos Bányaműszaki Főfelügyelőség védnökségével, a Gépipari Tudományos Egyesület Baranya Megyei Szervezetének bányagépész szakosztálya, a GTE Tatabányai Szervezete, az OMBKE bányagépészeti és bányavillamossági szakcsoportja, valamint az MEE pécsi szervezetének bányavillamossági szakosztálya szervezésében 130 szakember gyűlt össze a tanácskozáson.

Kovács László, vállalatunk gépészeti és energetikai főosztályvezetője az eseményt követően az alábbiakat nyilatkozta:— Immár ötödik alkalommal választottuk a karbantartás témakörét a szeminárium tárgyául. Két alkalommal az éppen felmerülő időszerű kérdéseket, kétszer pedig a vállalatok közötti együttműködés módozatait vitattuk meg.— Ez az ötödik egy olyan gazdasági helyzetben került megrendezésre, amikor igen nehéz az alkatrészpótlás és — a korlátozott fejlesztési

Képünkön Futó Illés gépbcállítást végez (cikkünk a 3. oldalon). (Csöndör László felvétele)

alapok miatt — az új gépek beszerzési lehetősége minimális. Ez elsősorban a tőkés importból behozott gépekre vonatkozik.— Ahhoz, hogy termelésben tudjuk tartani ezeket a gépeket, az alkatrészpótlást országon belül, sőt gyakran vállalati, vagy üzemi szinten kell biztosítani.— Egy ilyen nehéz helyzetben igen nagy jelentősége van a karbantartás témájának a vállalatok közötti információcserének.— A szemináriumon a termelés mellett előtérbe került a biztonság kérdése

is, hisz köztudott, hogy a rossz, vagy az elmulasztott karbantartásból a termeléskiesésen túl balesetek történtek, sőt katasztrófa- helyzetek is alakultak már ki. Az előadások több konkrét esetre is utaltak.— Kiemelték a létfontos-
karbantartásának a jelentőségét. Ilyenek voltak a főszellőztető, fővízmentesítő telepek, az energiaellátást biztosító és aknaszállító berendezések.— A karbantartás elmulasztásából eredő termeléskiesések jelentős anyagi károkat tudnak okozni, annak ellenére, hogy a bányászatban a karbantartásra fordított költségek az elmúlt öt évben öt—hatszorosára emelkedtek.— Gépi berendezéseink színvonala messze elmarad a jelenlegi világszínvonaltól, mert a géppark megújítására nincs anyagi fedezet. A karbantartás költségeinek ilyen gyors növekedése első sorban evvel magyarázható.— Tájékoztatást kaptunk arról is, hogy a jövő évben még visszafogottabbak lesznek a gépbeszerzések.— Érdekes színfoltja volt az ezévi szemináriumnak, hogy megjelentek a karbantartás oktatását célzó eszközök, rendszerek és szó volt a kis számítógépek alkalmazási lehetőségéről is.

Szomolányi Gyula, vállalatunk vezérigazgató helyettese zárszavában méltatta a bányagépész szemináriumok jelentőségét és felhívta a figyelmet arra, hogy az ilyen előadássorozatok mellett nagy haszna lenne a gyakorlati bemutatóknak, amit célszerűen úgy lehetne megvalósítani, ha évenként más-más bánya- vállalat vállalná a rendezést. Nógrádi G.
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A gazdaságpolitikai speciális tagozat nyitó foglalkozására szeptember 8-án, a Ság- vári Endre Művelődési Ház propagandista klubjában került sor. Felvételünkön dr. Geisz Mihály, az MSZMP Baranya Megyei Bizottsága osztályvezetője megnyitóját tartja. Csöndör László felvétele
Műszaki fejlesztés a testület napirendjén

A személyi
A III. sz. bányaüzem párt 

végrehajtó bizottsága legutóbbi 
ülésén tárgyalta a műszaki fej
lesztés üzemi feladatait a KJ 
1986 decemberi állásfoglalás i 
alapján, melynek előadója 
Pethő Ernő, az üzem főmér
nöke volt, aki a következőket 
mondotta:

— A műszaki fejlesztés haté
konyságának és eredményessé
gének javítása elsődleges fon
tosságú feladat. Mindezt nem
csak a versenyképesség és a 
jövedelmezőség növelését szol
gáló tevékenység határozza 
meg, hanem alapvetően a ter
melés szintentartása az egyre 
nehezedő bányászati körülmé
nyek között.

— A korszerű technika haté
kony alkalmazásában megnőtt 
az általános műveltség, a mun
kakultúra, a szervezettség, az 
együttműködési készség, vala
mint az alkotó munkára való 
ösztönzés fontossága.

— A műszaki fejlesztéssel az 
üzemben a technológus és fej
lesztési csoporton kívül a rész. 
legek, körletek foglalkoznak, 
ugyanis a műszaki fejlesztési 
témák, feladatok nagy része 
szorosan kapcsolódik a közvet
len termelési feladatokhoz. 
Ezek az ötéves tervidőszakra a 
következők: Az V. sz. bánya
üzem —13. szint alatti munka

Az összetartozás érzésévelA 37. bányásznapi ünneplések sorozatában mi — a munkában már megfáradtak —, ha tevékeny munkával nem is, de lélekben, emlékezésben együtt voltunk ezekben a napokban az aktív korú bányászainkkal, akik ismét hozzájárultak munkafelajánlásukkal a nyugdíjas bányásztársaik megsegítésé-

és tárgyi feltételek...
helyek levegőjének hűtése, a 
—13. szint keleti klímatelep 
megépítése, beüzemelése, meg
oldások a 13/21-es vakakna le
endő szintjeiről légfeltörések 
kiképzésére, az önjáró techni
ka alkalmazásának folyamatos 
elemzése, továbbjavítása. Az 
önjáró gépek életkorának a 
gazdaságosságra gyakorolt ha
tásának vizsgálata, további kí
sérletek az önjáró gépek útvo
nalán a tartós útburkolat épí
tésére, a kiszolgálókocsival 
többféle szállítási és karban
tartási munkák megoldása. 
Feladatunk gyors, olcsó tech
nológia kidolgozása a K—2-es 
vakakna szintjeinek termelésbe 
vonásához, lehetőségek keresé
se a szintomlasztásos technika 
alkalmazására, a kis- és nagy
méretű személy- és teherszállí
tó liftek alkalmazása adott te
rületeken.

— Tervezzük a függőleges 
termelőfeltörésekben közvetlen 
szint alatti kitöréseknél vasbe
ton műfőte alkalmazását, meg
figyeléseket végzünk újtípusú 
fúróberendezésekkel, újonnan 
beszerzésre és alkalmazásra ke
rülő fúrófejekkel és fúrószá
rakkal élettartam és gazdasá
gossági vizsgálatokat folyta
tunk.

— Célunk a föld alatti távol
ságmérések korszerűsítése kis

hez, többek között olymódon is, hogy egy kellemes napot tölthettünk el Cso- konyavisontán.E kellemes napnak volt egy szép mozzanata, amikor is ebéd közben dr. Tó
ka István megemlékező, szép szavakkal méltatta a bányászélet nehézségeit, szépségeit, a bányászok egy

hatósugarú, fénnyel vagy rá
dióhullámmal működő készü
lékkel. A munkaidőalap védel
me érdekében további komp
lex felméréseket végzünk a 
munkahelyek megközelítése 
idejéről, indokolt esetben a sze
mélyszállítást gépesítéssel old
juk meg.

— Célunk a bányafúrási alap
adatok számítógéppel történő 
feldolgozása, adatbázis létreho
zása és a szelvények rajzolása 
továbbá a számítógéppel törté 
nő anyag- és személyi nyilván
tartás, könyvelés, bérelszámo
lás és a műszaknaplók kivál
tása. További kísérleteket vég
zünk a nyugati importból be
szerezhető eszközök kiváltásá
ra.

— Azok a vájárok, akik szak
mailag jól felkészültek, nagy 
gyakorlatuk van és munkájuk 
mellett elvégezték a bányaipa
ri technikumot, nem vállalják 
a nagyobb felelősséggel és jó
val kevesebb fizetéssel járó 
termelésirányítói feladatokat. A 
megoldás természetesen nem
csak a helyes kereseti arányok 
helyreállítása, hanem ezmellett 
olyan közvetlen termelésirányí
tó gárda kialakítása, akiktől 
követelni lehet, akiknek tekin
télye van a dolgozók előtt, akik 
szakmailag felkészültek.

Franyó József

más iránti segítőkész, ösz- szetartó hagyományát.Jó lett volna láttatni a mai fiatal bányászokkal, mint élénkültek meg a Bányászhimnusz éneklése közben a kemény, fáradt arcok, emlékezve a munkában eltöltött éveikre.Nyersné Tabi Mária

Felügyelő
bizottságunkAz ipari miniszter vállalatunknál is szervezet felügyelő bizottságot, s a bizottság elnökét és tagjait kinevezte. A felügyelő bizottság elnöke Dániel Pál, az IpM. pártbizottságának titkára; társelnöke dr. Sza
bó László nyugdíjas főtanácsos. A felügyelő bizottság tagjai: dr. Pintér Józse] (IpM.), Bics Lajos (IpM.), 
dr. Tóth Tiborné (IpM.), 
Scsevlik István (BDSZ), 
Bárd József (OT), Nyúl La
jos (PM), dr. Csernák Jó
zsef (KkM).A felügyelő bizottság szeptember 16—17-én bemutatkozó látogatáson vett részt vállalatunknál, s tájékozódtak a vállalati helyzetről.
Kihelyezett KISZ MÉV 
Bizoltsági ülés a Kutató- 
fejlesztő üzembenA KISZ MÉV Bizottsága 1987. szeptember 3-án kihelyezett bizottsági ülésen vett részt a Kutató-fejlesztő üzemben. A KlSZ-bizott- ság tagjai megtekintették a perkolációt Kővágószőlősön, ahol Fekete László, az üzemi pártszervezet titkára adott tájékoztatást, milyen módszerrel vonják ki a kis érctartalmú kőzetből az uránércet. Ezután a laboratórium munkájával ismerkedtek meg. Az üzem- látogatás után Csutak Ist
ván, a KISZ-szervezet titkára beszámolt a KISZ- szervezet gazdaságépítő tevékenységében betöltött szerepéről, érdekvédelmi munkájáról, káderutánpótlási helyzetéről, párttaggá nevelő tevékenységéről.A beszámolót a bizottság egyhangúlag elfogadta.A következőkben a lengyel gyermek-csereüdülte- tés tapasztalatai volt a napirenden.Ezután a KISZ MÉV Bizottsága pénzügyi gazdálkodásának időarányos értékeléséről és a további feladatokról volt szó.Az ülésen jelen volt Töl
gyesi Márta, a KISZ Baranya Megyei Bizottsága titkára és Laboda István főmérnök. Réfi Mihály

árt-vb ülés az V-ös üzembenSzeptember elsején tartott üzemi vb-ülés első napirendi pontja volt az a szóbeli jelentés, amelyet 
Kukái András üzemi szb- titkár tartott. Címe: Beszámoló a szakszervezet területén dolgozó párttagok 
munkájáról.Az előadó elsőként ismertette azok körét, akikről szólni kíván, vagyis azt, hogy a jelentést a szakszervezeti bizalmiak testületének szintjéig készítette. Elmondta, hogy eddig a csoportig bezárólag a szakszervezeti tisztségviselők 44 százaléka, ezen belül az üzemi szb tagjainak 73 százaléka párttag. Ezután név szerint, egyenként értékelte munkájukat, s így a vb-ta- gok megtudhatták, hogy többségük vállalt pártmegbízatásának megfelelően, tisztességesen, magas szinten tevékenykedik szakszervezeti funkcionáriusként is. A beszámoló rámutatott arra, hogy a legjobb összhang a gazdasági és társadalmi szervek között azokban az egységekben, főbizalmi csoportokban alakult ki, ahol a vezetők és a főbizalmiak egymás érdekeit kölcsönösen szem előtt tartva dol
Célzott évi szűrővizsgálat 
föld alatti dolgozóknálDolgozóink részéről visz- szatérő téma az évi időszakos orvosi vizsgálatok kérdése, értelme. Vállalatunk vezetősége lehetővé tette, hogy e témakörben gondolatokat cseréljünk szovjet szakemberekkel is. Következményként a Harkovi Foglalkozási Megbetegedések Kutató Intézetéből hat orvoskutató szakember érkezett hozzánk és 200—300 föld alatti dolgozónknál célzott, bővített szűrővizsgálatokat végeznek. Ezen ^vizsgálatokkal és eredményeképpen is szeretnénk előrébb jutni dolgozóink egészségmegőrzésében, egyes megbetegedések kezdetének felismerésében, időben való kezelés elkezdésében, i' Eddigi szovjet tapasztalatok alapján érdemes megelőző kezeléseket is végezni

goznak. Jó példa erre az I- es és Il-es körlet, valamint a gépészet. Ennek ellenkezője a szállítási körletben tapasztalható, ahol a főbizalmi csoportban nincsen párttag.A hozzászólások elsősorban az utánpótlás gondjaival, a tisztségviselők képzésével, beiskolázásával, elismerésével, kettős felelősségével foglalkoztak. Szóba került az is, hogy a szak- szervezeti továbbképzésen végzetteket megfelelően foglalkoztatják-e, s hogy ők menyire végzik el feladatukat? Elhangzott olyan igény is, hogy a párttaggyűléseken kérjék számon a feladatok végrehajtását.A hozzászólások, majd a vita után Hagyó Árpád üzemi pb-titkár összefoglalójában felhívta a figyelmet: nehéz, de fontos időszak következik, amikor a gazdasági feladatok végrehajtásához a társadalmi szervek tisztségviselői részéről az eddigieknél is nagyobb aktivitásra lesz szükség!Ezt követően a beszámolót a hozzászólásokkal és a kiegészítésekkel együtt a testület elfogadta.Benedek Sándor

föld alatti dolgozóinknál, főleg mozgásszervi panaszok kifejlődésének késleltetése érdekében, de zajártalom kifejlődését is lehet késleltetni megelőző reflexterápiás kezeléssel.Mivel nálunk legnagyobb problémát a mozgásszervi megbetegedések által kiesett táppénzes napok okozzák (a föld alatti dolgozók összes táppénzes napjainak kereken 40 százaléka), ha kis lépéssel is, de előre tudnánk lépni, emberi és termelés szempontjából is komoly jelentőséggel bírna.Ezért vállaltuk ezt a soksok pluszmunkával járó, költségesebb szűrővizsgálatot és ebben kérjük dolgozóink megértő türelmét és együttműködését.űr. Bank József
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„IDEJÉBEN TÉRJ VISSZA...”

20 év a bányamentés szolgálatában
A feleimben szereplő mondat 

szinte már szállóigévé nőtte ki 
magát Benkő József ,,szótárá
ban”. No. meg hagyománytisz
teletből is betéve tudja a bá
nyamentő tízparancsolatot, 
melynek utolsó pontja a cím
ben idézett. Benkő József, a 
vállalati biztonságtechnikai osz
tály főtechnológusa, 1967-ben 
lett bányamentő. Akkor az I. 
sz. bányaüzem III. körletének 
helyettes vezetője volt. Hogy 
miért lett bányamentő?

— A bányamentő tanfolyamot 
akkor is és most is — meséli 
— a bányaművelő műszakinak 
el kellett és kell ma is végez
nie. A tanfolyam elvégzése után 
azonban nem lesz mindenkiből 
automatikusan bányamentő. 
Bányamentő ugyanis az lehet, 
aki megfelel a föld alatti mun
kára egyébként is jellemző ma
gas egészségügyi követelménye
ken felül a bányamentőkre vo
natkozó feltételeknek. Nem 
utolsó szempont az sem, hogy 
a bányamentő szervezetbe való 
belépés önkéntes.

— Ezt tudva, ön miért vál
lalta e nemes, de ugyanakkor 
veszélyes feladatot?

— Nehéz megfogalmazni. Ha 
már szóba került, hadd idéz
zem a bányamentő tízparancso
latot, melynek első pontja ki
mondja: „Menteni kötelességed, 
mert lehet, hogy magad is se
gítségre szorulsz". Sőt, mond

hatom, hogy a bányászatban 
mindig dicsőségnek számított a 
bányamentők közé bekerülni. 
Talán egy kicsikét én is büsz
ke voltam, amikor közéjük áll
tam — mondja mosolyogva.

— Vállalatunknál mit jelent 
bányamentőnek lenni?

— Annak ellenére, hogy ná
lunk nincs sújtólégveszély és 
a termelvényünk sem éghető, 
a bányamentő szolgálatra nagy 
szükség van. Ezt a vállalatunk
nál bekövetkezett kisebb-na- 
gyobb bányatüzek is igazolják. 
Az első, amit megéltem és el 
nem felejtek soha, az I. sz. bá
nyaüzem 12. szintjén volt. Ak
kora tűz tombolt, hogyha más 
meséli, el sem hiszem. Egy ki
sebb tüzéptelepre való faanyag 
égett a vágatban és a fejtések
ben. A szénmonoxid olyan ve
szélyes mértékben dúsult fel, 
hogy bányamentő készülék nél
kül egy szippantásnyi is élet
veszélyt jelentett.

— Az évek során minden bá
nyaüzemünkben keletkezett 
már kisebb-nagyobb bányátűz, 
amikoris szükség volt a bánya
mentők bevetésére. Központi 
bányamentő állomással nem 
rendelkezik vállalatunk, de ön
álló bányamentő szervezete 
van, melynek parancsnoka 
Schűnberger József területi fő
mérnök.

— A központi bányamentő ál
lomással milyen a bányamentő

szervezet kapcsolata, áll fenn 
függőségi viszony?

— Az előírások szerint akkor 
kell központi bányamentő ál
lomást létesítenie a vállalatnak, 
na a meglévő állomásról 45 
percen belül nem érhető el 
Dármelyik bányaüzem. Mivel 
István-aknáról bányaüzemeink 
elérhetők ennyi idő alatt, ezért 
önálló állomást nem létesítet
tünk. A bányamentés technikai 
feltételeit a bányamentők ki
képzését, a félévenkénti gya
korlatok megszervezését a köz
ponti bányamentő állomás lát
ja el. .

— Mit jelent a bányamentés 
technikai feltételeinek részük
ről történő biztosítása?

— Minden bányaüzemünkben, 
minden termelő műszakban le
galább egy rajt kitevő bánya
mentő van telepítve. Ezen kí
vül a nem telepített dolgozók 
— bányamentők — riasztása is 
megszervezett. Szükség esetén 
a központi bányamentő állo
más riadókocsijával érkezik 
egy raj, s egyben hozzák az 
üzemi bányamentők felszerelé
sét is. Nos, mindezt mi nem 
függőségnek érezzük, hanem jó 
együttműködésnek, bajtársi 
kapcsolatnak.
_ visszatekintve a húsz év- 

"Í’C . . •
— A szervezet eddigi műkö

dése során elsősorban csak 
anyag- és létesítmény mentése,

Benkő József a bányamentő szervezet térképe előtt.Csöndör László felvétele
bányatűz lokalizálása miatt ke
rült bevezetésre, emberi élet 
közvetlen mentésére szerencsé
re nem került sor.

— Ügy érzem, egyre nehezebb 
eleget tennem a magas fizikai 
követelményeknek és állóké
pességet követelő féléves gya
korlatoknak. Az az igazság, hogy 
felettem is eljártak az évek. Gya
nítom, másoknál is ez lehet a

helyzet, s ezzel függ össze, 
hogy az első 1967-ben megszer
vezett bányamentő csapatból 
mindössze öten vettük át az ez- 
évi bányásznapon a 20 éves 
szolgálatért járó Bányamentő 
Emlékérem arany fokozatát — 
mondotta végezetül Benkő Jó
zsef.

V. T.
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Felvételünkön a levegős vitla javítását végzi — balról jobbra — Somodi Attila lakatos-csillés és Hegedűs László lakatos-vájár. Bálint Jenő felvétele
Lakatosok a föld alattAz V. sz. bányaüzem 7. szintjén a 16-os csapat munkahelyén beszélgetünk az I-es körlet lakatoscsoportjának vezetőjével, He
gedűs Lászlóval.— Nehezen indult — mondja a csoportvezető — kis kollektívánk V-ös üzemi munkája. Az év elején először két ember jött át Bakonyáról, hogy a majdani munkahelyeknek otthont adó 7. szintet előkészítsék. A két embert később másik kettő követte. Valahogy úgy, ahogy fogyott a régi üzemben a munka, úgy lett egyre több itt az új üzemben, s eszerint jöttek át apránként a csoport tagjai.— Minden más itt. Nagyok a távolságok, más a le- és kiszállás, más még a levegő is, sőt még az ebédlőben a sorbanállás is. Én személy szerint egyelőre itt még mindentől idegenkedem, persze szokás kérdése az egész. Tudja, huszonöt éve vagyok föld alatti lakatos, s az eltelt évtizedek során nagyon összenőttem a bakonyai üzemmel.Hegedűs László két éve vette át a csoport irányítását, előtte a Il-es körlet lakatoscsoportjának vezetőhelyettese volt. Első dolga az volt, hogy ráncba szedje a csoportot, mert mint mesélte, a csoport akkori tagjainak nem volt erénye a becsületes munkavégzés, az emberek hol jöttek dolgozni, hol nem. A „kiképzés” olyan jól sikerült, hogy csupán egyetlen ember bírta a főnök által diktált tempót, s a többi mind odébb-

Leszállás előtti feladatmegbeszélés a Petőfi Sándor szocialista brigádban.Bálint Jenő felvétele

állt. A jelenlegi nyolcfős csoport így szinte teljesen kicserélődött, s többségében harminc év alatti fiatalokból áll.A csoport mindennapjairól Hegedűs László a következőket mondja:— Szkréper-, garat-, csőszerelés alkotja munkánk jelentősebb részét. Természetesen a gépek, berendezések karbantartása is a mi feladatunk, no meg a munkához kapcsolódó hegesztési feladatok ellátása. Általában hórukk munkafázisok teszik ki munkaidőnk nagyobb részét. A fennmaradó időben bányalakatos munkát végzünk, nem ismerünk lehetetlent, igaz ebben nagy szerepet játszik az is, hogy csoportunk ösz- szetétele a különböző vasipari szakmákra épül.— Tudja, az a munka sem akármi, amit most So
modi Attilával végzünk. A 16-os csapat munkahelyére, a 18—20 méter magas újonnan kiképzett feltörésfejben szereljük be a szkrépert. Ez a szerelés azt jelenti, hogy le kell előbb szerelnünk a garatot, s a döntőosztályon keresztül felhúzni a szkrépert és a kanalat. Gondoljon csak bele, 20 mázsás a szkréper, 3 mázsás a kör- möskanál. Levegős vitlával, „a Sanyival” húzatjuk fel e monstrumokat.Beszélgetésünk végén a csoportvezető arról is mesél, hogy társa, Somodi Attila a csoport legfiatalabb, de ugyanakkor egyik legügyesebb és leglelkiismeretesebb tagja. V. T.

Legjobbak között a B-4-es fúróscsapatNem kellett sokat gyalogolnom a IV. sz. bányaüzem 7. szintjén, hogy az útbaigazítások alapján megtaláljam a kivilágított gépállásokat. Itt dolgozik az üzem legjobb fúróscsapata, a B—4-es brigád. A kölcsönös bemutatkozás után Fu
tó Illéssel, a csapat vezetőjével egy félreeső helyen beszélgettünk.Arról faggatom, hogy mitől tud egy brigád hosszú éveken keresztül olyan egyenletesen kimagasló éredményeket produkálni, mint ahogy a B—4-es teszi.— Talán azzal kezdeném, hogy csapatunk — amelyet négy éve vezetek — 1961- ben alakult. Az előző csapatvezetőt rehabilitálták, így a B—2-es csapatról én kerültem át ide. A geológia számára végzünk kutatófúrásokat, bár a tömbfej- tőknek is dolgoztunk, úgy 6—7 évvel ezelőtt. A bri
Miért készíti külső cég a IlI. 
üzemben a 2-7. szint közötti

sz. bánya
aknát?A kérdésre válaszol: Kár

páti János, a vállalat gépészeti osztályvezetője.— Jogos a kérdés, hogy miért készíti ezt a munkát külső cég, esetünkben kül- födi vállalat — szlovák Prievidza-i Banske Stavby bányakombinát — amikor 2500 milliméter átmérőjű és 98 méter hosszúságú aknát
A jövőre is gondolva

A Petőfi Sándor szocialista brigád az V. sz. bányaüzem gépészetének föld alatti karbantartó csoportjából alakult. Régóta voltak már szép eredményeik, de ezek az utóbbi években még figyelemreméltóbbak. 
Szekeres Ferenc brigádvezető irányítása mellett több kitüntetést is kiérdemeltek. 1985-ben elnyerték a Vál-lalat kiváló brigádja cífnet képezik magukat. Á brigád- és a kongresszusi verseny- ban főként fiatalok dolgoz- ben is győztesek lettek. Tár- nak, de az idősebbeknek is sadalmi munkájuk alapján van becsületük, hisz nagy- átvehették az „Egy napot fokú élet- és szakmai ta-Pécsért” aranydiplomát.Az 1986-os esztendőben folytatták jó teljesítményüket. Ezüstdiplomát kaptak társadalmi munkájukért, valamint Piti Zoltán tanácselnöktől átvehették

gádlétszámunk 6 fő, de jelenleg 4 „vendégmunkásunk” is van. Így három szakban tudjuk végezni a munkánkat.— Ami a kérdést illeti, arra elmondhatom, hogy szakmai szempontból jó a csapat összetétele, mert a 6 főből 5 fúrómester és 1 pedig segédmunkás. Magunk neveljük ki az utánpótlást, s az ittdolgozó fiatalok zöme is nálunk tette le a szakmunkásvizsgát. A fúrásokhoz kerülő újoncokat először a mi csapatunkhoz telepítik, így aki nálunk megmarad, az biztos, hogy a többi csapatnál is megállja a helyét. Ügyelünk arra is, hogy ne legyen hangos szóváltás közöttünk, mert ez csak a munka rovására megy. Hiszem és vallom, hogy emberi hanggal, szép szóval sokkal többre megyünk, mint a kiabálással. De ez nem jelenti, hogy megtűrjük a fe

kétszí tettek már a mi szakembereink is. És az is igaz, hogy a szovjet KPV—1 típusú feltöréshajtó padozattal a mi bányászaink nagyon szép teljesítménnyel, és viszonylag olcsón dolgoznak. Akkor tehát miért?— Ez az akna — és biztató eredmény esetén talán még további két akna — biztos drágább lesz, mintha

Díszbrigádnaplójukat eredményes működésük jutalmául.A 23 tagú brigádból többen is részt vállalnak a tömegszervezetek munkájában. Van közöttük párt- és szakszervezeti titkár és vállalati KISZ-bizottsági tag is. A fiatal szakmunkások igen nagy számban különböző szakmai tanfolyamokon
pasztalattal rendelkeznek, így a fiatalos lendület és a higgadt bölcsesség jól kiegészíti egymást.Egyetlen problémájuk az igen magas fluktuáció. Általában 5—6 fő van mozgásban, akik keresik a számukra erkölcsileg és anyagilag legjobbnak számító helyet. Ez erősen nehezíti a brigád eredményes munkáját, de ennek ellenére is jó eredménnyel büszkélkedhetnek. Társadalmi munkájuk alapján kiemelkednek a brigádok versenyében. Szoros szálak fűzik őket a ba- latonl'enyvesi úttörőtáborhoz, melyet már hosszú ideje patronálnak. Most éppen tervükben van egy kertvárosi iskolával, vagy óvodával a kapcsolatfelvétel, mivel úgy vélik, hogy fiatal intézmények között sok olyan van, amely igényli a brigádok támogatását. A leírtak után kívánjuk a brigádoknak, hogy tervük sikerüljön, esetleg követőkre találjon és munkájukat tövábbra is hasonló eredményességgel tudják végezni. Lengyeltóti András

gyelmezetlenséget. Én - úgy érzem, hogy nálunk megfelelő brigádszellem uralkodik.
— Hogy álltok a munka 

utáni brigádélettel?
— A csapat minden tagja rendszeresen végez társadalmi munkát, zömmel a hertelendi üdülőtelepen. És persze ott vagyunk minden kommunista műszakon. Nem maradunk el a sport- rendezvényekről sem, bár ezeken inkább a fiatalabbak képviselnek bennünket. Ellenben a családi esteken — amit minden évben megrendezünk — már mindenki igyekszik ott lenni a hozzátartozóival együtt.
— Mennyire ismerik el a 

végzett munkátokat?— Voltunk mi már többszörös aranykoszorúsok, tizem és Vállalat kiváló brigádja is. Ebben az évben bedig megpályáztuk az ágazat kiváló brigádja címet.ifj. Varga Győző

a mi szakembereink készítenék. KPV—1 géppel. Ezt a: munkát — há tetszik kísérletet — mindenképpen el kell végezni, mert választ kell kapni arra, hogy kőzetfúrógéppel ilyen átmérőben lehetséges-e a mi kő- zétviszonyaink mellett aknát, gurítót készíteni.— A 13 szint alatt a magás kőzethőmérséklet miatt már tudjuk, hogy a jelenlegi feltörés és gurítóhajtás nem lehetséges. Szerencsésnek kell tartani magunkat, hogy ez a bérmunka létrejött, mert az nagyon előnytelen megoldás lett volna, hogy 45—60 millió forintnak megfelelő rubelért, vagy dollárért vásárolunk egy ilyen berendezést és kiderül, hogy a kőzetviszonyaink miatt nem alkalmazható az ilyen technológia.— A régi szakembereink még emlékeznek az 1960-as években készített Turmag- lyukakra. Az akkori tapasztalataink — sokkal kisebb átmérőben — is aggályokat ébresztettek bennünk.— Szokatlan, új módszerekkel kell majd dolgoznunk, például valószínű, egymás feletti feltáró vágatokat kell kihajtani. Az ösz- szekötő aknában jelentős szerepet játszanak majd a már korábban kifejlesztett kicsi és nagy liftjeink és természetesen módosul a fejtések képe is.— A szlovák szakemberek a vezérvályúkat napi 20 méteres teljesítménnyel a bővítő szerszámot pedig 7 m/nap sebességgel kívánják felhúzni. Így az aknatalpon 24 óránként körülbelül 50 csille anyagot kell felraknunk.— A III. sz. bányaüzem szakemberei a zavartalan munkavégzés feltételeit nem csekély munkával és költségráfordítással biztosították, ugyanis a géptér bonyolult és nagy. Most a jövőnk szempontjából egy jelentős kísérlet kezdődik. Nagyon reméljük, hogy szeptember végén már biztató eredményekről tudunk beszámolni és sor kerülhet a második, harmadik akna fúrására is.

Kihelyezett 
vszb-ülés 
az Ércdúsító 
üzemben

(Folytatás az 1. oldalról)mi bizonytalanságot eredményezett. Az átszervezést követően azonban az üze.n- egységi területek rugalmasan áttértek az új munkastílusra, így a bizalmiak, főbizalmiak már kezdetiül fogva hatékonyan tevékenykedhettek.A két évvel ezelőtti választásokat követően az állomány stabil maradt, ami alapot adhat a hatékony munkavégzésre. Csupán néhány alkalommal volt szükség új bizalmiak, főbizalmiak, illetve helyetteseik megválasztására, többnyire munkahelyváltozás, illetve nyugdíjazás miatt.Végezetül a testület a vállalat 1987. évi bérfejlesztési és bérpolitikai irányelveinek a megvalósulásáról szóló beszámolót vitatta meg, melyet az elűző két jelentéshez hasonlóan jóváhagyott. N. G.
A szak- 
szervezeti élet 
hírei| A Szakszervezeti oktatások és a tájékoztatás feladatait tárgyalták az oktatási felelősök szeptember 29- én. *Az idei üdültetési tapasztalatok és előzetes igényfelmérések alapján szeptember 30-án az üzemi üdültetési elelősök, megbízott csoportvezetők, tolmácsok és alapszervezeti titkárok javaslatot tettek a jövő évi külföldi csereüdültetésre.*A munkavédelmi bizottság az V. .sz. bányaüzem komplex vizsgálatát és a november 13-i munkavédelmi vetélkedő lebonyolítását készíti elő. ♦Társadalmi kereskedelmi ellenőreink közül 10 fő szeptember 30-án és október 1- én az SZMT által szervezett továbbképzésen vett részt, ahol a szolgáltatások ellenőrzésének módjairól kaptáit felkészítést. *A hidasi nyugdíjas bányász szakszervezet nyugdíjas találkozóval egybekötött taggyűlést tartott. Az alapszervezet működését a szakszervezeti bizottság évi 25 ezer forinttal, alkalmi segélyekkel és üdülőjegyek biztosításával támogatja.*A Ságvári Endre Művelődési Ház művészeti együtteseinek, klubjainak tartós közművelődési közösségeinek társadalmi vezetőségeit október 1. és november 1. között választják újjá.*A Borsodi Szénbányák szakszervezeti bizottságának munkatársai tapasztalatcsere látogatáson vesznek részt október 2—4-ig vállalatunknál.
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1. A IV. sz. bányaüzem több 
dolgozója bírálja a Tüzépet, 
mert dél&táh csak 14.00" óráig 
lehet tüz^iot; meg/en(lelnie vágy 
vásárolni^Jáyasoljáli, hogy he
tente legalább kétszer későbó 
is lehessen.A bírálatra, illetve javaslatra Lajkó János s/.erydzp-.. si igazgatóhelyettes’' Válaszolt.— A Vasút utcai megren- delőiroda mindennap 8.00— 16.00-óráig tart nyitva (valóban így van, érdeklődtem a rtrfegrendelBii’ödánál is — a szét-k-l, addig lehet tüze- ’ löt rnógl'endelni és vásárolni.I; 1 ‘‘‘

2. !AZ V; sz. bányaüze n gép- 
kocsitulajdonos dolgozói kifo
gásolják, hogy a kővágószölösi 
bekötőút Bakonya— III. sz. bá
nyaüzem, ,c?wnnópontjáhan. a ba
konyái . újon — bekötőúton a

kővágószölősi falu felé egyene 
sen továbbhaladás védelmére — 
STOP.-tábla van elhelyezve, a 
ÍII. sz. bányaüzem felől pedig 
„Elsőbbségadás kötelező” tábla 
amit sajnos sokan nem tarta
nak be veszélyeztetve a szabá
lyosan közlekedőket.' Az észrevételre Péter 
Oszkár, a KPM közúti Igazgatóság főmérnöke válaszolt.— A . forgalomszervezők így látták jónak a táblák elhelyezését. Mindkét tábla tiltó, csak az egyik szigorúbb. Az' a gépkocsivezető, aki a tiltótáblát — a. legenyhébbet is — adott esetben figyelmen kívül hagyja. a tilosat jelző fénysorompóba is belehajt.Gácsi Mátyás

A táppénzes napok alakulása 
a III. sz. bányaüzemben

Új vetélkedő!

Fordulónál?

A III. sz.- bányaüzemben 
Adám Károly biztonsági mér
nök tájékoztatott a balesetek 
— üzemi balesetek — és egyéb
betegségek, keresőképtelenségek láan éltek ezzel Va lehetőséggel, 

legfőképpen hétfői- napokon. 
Ezeket a baleseteket nem kel
lett kivizsgálni, de az új szigo
rított rendelet már mást ír elő.

balesetek kivizsgálása szigo
rúbb lett, úti baleseteknél nincs 
„kitérő” és az üzemi balesetek- 
tí'él szondáztatni kell. Ez utób
bit szeretnénk rendszeresebbé 
tenni a II. félévtől, havonta ál
talános szondáztatást végezni 
üzemünkben.

■ — Az idősebb, vagy a fiata- 
többet

miatt kiesett müszakszámok 
alakulásáról. •

— 198", elsp félévében a ki
esett műszakszám a fizikai dol
gozóknál 14 3Ö0, míg egyéb más 
állományban dolgozóknál ez 
csak 789. Az összes táppénzes 
napok száma az elmúlt két év
hez viszonyítva azonos képet 
mutat, mert 1985-ben egész év
ben a fizikaiaknál 23 087, egyéb
nél 1505 volt ez a szám, míg
1986-ban a fizikaiaknál 29 790
az egyébnél 1600 volt a kiesett labb dolgozok vannak 
műszakok száma. A balesetből táppénzén, 
eredendő kiesett napok száma — A reB», hosszabb munkavl- 
viszont jelentősen növekedett, szonnyal rendelkező dolgozóink 
s az utolsó öt évhez viszonyít- banyabelt környezethez job- 
va ennyire nem volt rossz a alkalmazkodnak, így rit-
Xiiiistószámnnk Fz év első fél- kábban sérülnék meg, mint a 
Síben 75a balesetek száma fiatalabbak, mivel ezek végzik 
ebbfd 15 az úü bafeset míg általában á baleset veszélyé
ig egész évében a baléseTek sel>b munkát. Gondolok itt el-
E HS «g£®»

szama.
baleset. Az ebből származó ki
esett napok száma, is kedvezőt
lenül alakult ez év első felé
ben,- mivel ez a szám 1641, 
melyből -173 az úti balesetből 
kiesett napok száma. 1985-ben 
1888, míg 1986-ban 1955 volt a 
balesetből kiesett össznapok 
száma, amelyekből 335, iletve 
214 volt az úti baleseteké. A 
számok vizsgálata tükrében isJfff.r. íLTőr, íhoi hogy üzemünkben is a fiatadíó^débeS - X - maid- labb dolgozók azok, akik gyak 
első féltben3 4 vek rabban kerülnek rövid időtar-

nirtol- tamú, keresőképtelen állomány- balcsetbol eredő kiesett napok > réei dolgozóink — aumTsáV «ősekn ‘MXIte á ^ruk ús a bányamű évek kö 
f 'november vétkezményekéüt - hosszabb 

Xb» "l’Tekí l-ö-akra oly annyira, hogy a
vetkezett7 sfebabale7etebkkÖs táppénzes napok számát is ők 
afok áthúzódása erre az‘ é^rc évelik jelentősebben.
Viszopt pozitívumként kell meg- Franyó

A . MÉV vendégházban szombaton este már G órakor gyülekeznek a brigádtagok. Az.érkezőket Lovas Lajos brigádvezető fogadja és virággal köszönti a feleségeket.A teremben kellemes zene, szépen terített asztal is kifejezi, hogy ez rendkívüli brigádösszejövetel, a „DEL. TA” gépészeti műszaki brigád 15 éves évfordulóját és egyben egy brigádtársuk esküvőjét- ünnepli.Amíg az ifjú pár megérkezik, a vendégek és a brigádtagok a videón követik a brigád történetét.Első brigádvezető Böhm 
László, az alapító tagok közül ma kilencen ünnepük a 15 éves jubileumot. Azóta jöttek is, mentek is el bri- gádtágok, brigádvezető is már a harmadik és, hogy mennyire múlik az idő, már nyugdíjas brigádtagunk is van.A képek tovább peregnek. Az első évek sok munkával, sok-nehézséggel telne':, hisz akkor kezdünk á IV-es üzemben és kovácsolődik

eVnlítenünk, hogy az utóbbi 
időben üzemünkben csökkentek 
:rz úti balesetek,, pedig ennek 
aj bevezetésekor, ifagyoii is so-

kérdést, akkor azt lehet meg 
állapítanunk, hogy ebben a ru
tinosabb dolgozóké a vezető 
szerep. Ezen kívül mindig 
akadnak olyan emberek, akik 
igen sérülékenyek új környe
zetükben, feladatkörükben, 
akikre fokozottabban kell ügyel
ni és törődni.

A sima táppénzes napok szá
mát vizsgálva megállapíthatjuk, 
hogy üzemünkben is a fiata-

Jubileum brigádesküvővelössze az új és a régi kollektíva.Eredményes munkánkat szépen követték az elismerések. Többszöri szocialista brigádcím után, kétszer ezüst és négyszer arany fokozatot értünk el.Számtalan műszaki és szervezési megoldással segítettük az üzem termelését. Többek között: az ak- noszállító berendezés iizém- behelyezése beüzemelése: a műhely felépítése, berendezése; majd az LHD technika bevezetése; a klimatizá- lás megoldása; a gépesített feltöréshajtás és bővítés.Új berendezések és eszközök létrehozása és soksok. nagyjelentőségű újítás, amiből milliós nagyságre i- dű megtakarítást értünk el. És a családos, összejöveteleink. Megannyi szép emlékkel. amit fényképek, filmek őriznek. Hajózás a Dunán Mohácstól Bajáig „saját” hajóskapitánnyal. Szilveszteri mulatságok Ilerte- lenden, a Ságváriban. Szü

1987 májusában — 10. évfordulóján — a Munka és . Művelődés játéksorozat befejeződött. A rendezők úgy látták, hogy témája már nem kelti fel a korábbi érdeklődést. Ma már más jellegű kérdések, problémák foglalkoztatják az embereket. Mindennapjainkban jelentkező, őket közvetlenül érintő kérdésekre, ellentmondásokra keresik a választ.így van ez azokkal az alkotókkal is — írókkal, rendezőkkel, előadóművészekkel —, akik a nyolcvanas évek kiemelkedő művészi teljesítményeit nyújtják. Az ő műveiken keresztül próbálunk — a művelődési programunkra vetélkedőnkre jelentkezők segítségével — eljutni azon problémákig, amelyek a mai magyar társadalomban élő embert foglalkoztatják.Nem állítjuk, hogy a mű- . vekben felvetődő kérdésekre egyértelmű és ideális válaszok adhatók, de társadalmi konfliktusaink feltárása és megvilágítása, a megoldási lehetőségek , és alternatívák keresése és megvitatása segítségetnyújthat a nyolcvanas évek nehéz gazdasági és társadalmi helyzetéből kiutat kereső embernek. Ehhez az útkereséshez a „növeli, ki elfödi a bajt” alapállásból született és táplálkozó műveket választottunk.Vetélkedőnk törzsanyagát képezi: Sípos László: Ber-
Szerződés a szerencsével1986. július 1-jén új szolgáltatást vezettünk be, a nyugdíj-előtakarékossági betétet és annak életbiztosítással kiegészített formáját.Az előrelátó, takarékos ügyfelekre gondolva indítunk egy tárgynyereménysorsolással egybekötött akciót — OTP—TOMBOLAPARÁDÉ címmel — azoknak, akik már kötöttek, vagy1987. november 20-ig kötnek szerződést bármelyik takarékpénztári fiókban

reti bál egy kolléga szőlőjében. Disznóvágással egybe, kötött disznótoros vacsora. És még sok egyéb rendezvény, színházi est, gyalogtúra, borverseny képei perégnek a videón.I De térjünk vissza jelenre. Az ifjú pár: Lendvai Zsu
zsanna és Németh István előttünk is fogadalmat tesznek és aláírják a brigádnaplót. Pezsgővel, ajándékkal köszöntjük őket.Vidám hangulatban kezdődik a vacsora. Egymást követik a pohárköszöntők, születésnapjúkat ünneplő kollégákra, Máriákra emeljük poharunkat. Külön köszöntjük az alapítótagokat és apró ajándékokkal tesz- szük ünnepélyesebbé a jubileumi brigádgyűlést.A vacsora végén a szakácsot is köszöntjük, az előételtől a tortáig ízletes, kifogástalan volt minden.Reggelig tartott a vidám mulatás, dalolás, tánc.

11. L.-né

tók László műveiből összeállított estje; Sólyom Kati és a Szélkiáltó együttes József Attila műsora; Mrozek: Emigránsok című drámája (már október hónapban megtekinthető a Nyitott Színpad előadásában); Spiró György: Csirkefej című drámája (bemutató: februárban, a Harmadik Színház előadásában).Ezen kívül két aktuális tv-film és könyv (címükéi és a filmek vetítési időpontját következő számunkban közöljük)!A FÖRDULÓNÁL? című művelődési játékunk törzsanyagához szervesen kapcsolódó beszégetést szerve zünk az alkotókkal, művé székkel.A programot vetélkedő zárja (melyre április végén kerül sor). A vetélkedő előtt fórumot szervezünk meghívott vendégekkel (politikusok, közgazdászok, szociológusok, esztéták).Négyfős csapatok jelentkezését várjuk (brigádokból, KISZ- és pártalapszer- vezetekből, szakszervezeti tagokból, de lehet alkalmi csoportosulás is!) a 31-02-es telefonon, vagy személyesen a Ságvári Endre Művelődési Házban Dér Ágnesnél.Nevezési díj: 100 forint csapat.A vetélkedő díjai: 1. helyezett : 20 000 forint, 2. helyezett 10 000 forint, 3. helyezett 5 000 forint, plusz különdíjak. Dér Ágnes
nyugdíj-előtakarékosságibetétre.A szerződéssel rendelkezők automatikusan részt vesznek a játékban, azért külön tombolajegyet nem adunk ki. A nyugdíj-előtakarékossági betétszámla annyiszoros eséllyel, részvételi jogosultsággal szerepel a sorsoláson, ahányszor 10 ezer forintos alapbefizetést eszközölt az ügyfél. Tehát, ha valaki például 50 ezer forintos alapbefízetéssel nyitotta meg a betétet, akkor a számla száma ötször található a jegyzékben.SZERZŐDÉS A SZERENCSÉVEL 1987. NOVEMBER 20-IG.Eredményes takarékoskodást, sok szerencsét kívánaz Országos Takarékpénztár
A gyors meggazdagodás re

ménye — mint lehetőség — cn- 
gemet is foglalkoztat. V in akit 
ncm? Ehhez általában kell né
mi tőke, szemrebbenést sem 
meScnBedö arcideg, s végső so
ron egy üzlet, bódé, sátor, 
vagy okár a vásárban a földön 
egy zsebkendönyi hely. Ha ez 
nincs, a meggazdagodás tovább
ra is remény marad.

A minap kollégámmal egy 
maszek virágüzletbe tértünk be. 
A három szál — egyenként .7" 
forintos külön-külön csomagolt 
_  gerberáért barátom szemreb
benés nélkül kifizette a 165 fo. 
rintot. Hetvenöt forintot fize
tett roppant elegánsan a há
rom szál „zöldért”, ugyaneny- 
nyl színes szalagért és celofán- 
napírért. Igaz, erre az utóbbira 
aranybetükkel azt írták:.. Sze
retettel”. Gyanítom ezért nem 
szólt, reklamált. Szeretettel tá
vozott az üzletből, megfogadva, 
hogy legközelebb ezért a pénz
ért öt szál gerberát kér majd 
egy selyempapírba csomagol- 
tatva azt.

Kukái András szb-titkár átnyújtja a nívódíjat Marczis Demeternek.
Nívodíj

Az V. sz. bányaüzem szak- 
szervezeti bizottsága Művészeti 
Nívódíjat alapított, melyet az 
idei bányásznapon nyújtottak 
át első alkalommal. Kukái 
András szb-titkárral és a díjat 
átvevő Marczis Demeter vezető 
basszistával, operaigazgatóval 
beszélgettünk.

— Az idén tízéves a kapcso
latunk a Pécsi Nemzeti Szín
házzal — kezdte Kukái And
rás — mellyel szerettük volna 
a kultúra munkásait megnyer
ni a kétkezi munkásoknak.

— Nem volt nehéz — vette 
át a szót „Döme bácsi” — im
már 27. éve tartok kapcsolatot 
a bányászokkal, akiknek em
berfeletti munkája megragadott 
és a legnagyobb megbecsülése
met váltotta ki az első perctől 
kezdve. A barátaimnak érzem 
őket.

— Kulturális együttműködé
sünk még Köröshegyi István 
titkár és Berta Kázmér közön
ségszervező idejében kezdődött 
— folytatta Kukái András. — 
Akkor már annak a jegyében 
született a gondolat, hogy szín
házszerető közönséggé neveljük 
kollégáinkat és ennek mottó
jául minden évben megújítot
tuk a szerződést, újabb mun
katársainkat is bevonva.

— A nivódíj egyszeri kitün
tetés volt, vagy ezentúl minden

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
októberi programjából 
Stúdiógaléria

Szeptember 21—október 2-ig: 
Gyermekraj z-kiállltás 

Október 12—30-ig: Perlaki Ká- 
rolyné tűzzománc kiállítása. 
Képzőművészeti műhely 

5-én 17.00 órakor: A Képző
művészet! műhely esztétikai 
előadássorozatában: Vizuális
nevelés
Kovács

az óvodában 
Éva óvónő.

Előadó:

Ságvári Filmklub
13-án 18.00 órakor: Manonli-

an: Krisztina királynő. Fősze-
replő: Greta Garbo.
Ságvári Mozi

3-án: Gondviselés (magyar
fűm).

/1-én: Indiana Jones (USA
film).

10-én: Frankenstein menyasz-
szonya (angol film).

1 11-én: A smaragd románca
(USA film).

Az előadások 16.00 és 18.00
órakor kezdődnek.

Mondom a magamét...
Az autósok a megmondhatói 

annak, hogy a kocsihasználat 
egyre nagyobb luxus. Most ne n 
a benzin-, alkatrészárakra gon
dolok. Hanem a fizetésemre. 
Hogy mi köze ennek a kocsi
kázáshoz? Nagyon sok! A gu
misnál egy köpenycsere 120 fo
rint, ami kis túlzással öt perc 
egy jó szakembernek. Követke
zésképpen tíz perc alatt ez a 
maszek annyit keres, mint né
kem az egy napi bérem. Más 
példával élve, egy átlagautós, a 
gumis húsz perc alatti kerese
tének megfelelő összegből, 
négy embert röhögve fclkocsi- 
káztat Pestre.

*
E fenti két példa nem sok, 

bár sajnos egyre jellemzőbb. 
Valahogy úgy sokasodik, ahogy 
bővül a szabadáras termékek 
köre. Bár meg kell, hogy mond
jam, ma sem értem, miként 
lett a haldnn vnll foovlnlf rn

bányásznapkor sor kerül rá?
— Mindenképpen szeretnénk 

hagyományt teremteni és ha
gyománnyá is lesz mindaddig, 
amíg a kulturális együttműkö
désünk a színházzal fennáll és, 
olyan előadásokon gyönyörköd
het a közönség, amelyet ked
vel.

— Ki dönt a nívódíj odaíté
léséről?

— A közönség javaslata alap
ján döntött a szakszervezeti bi
zottság, Elekes Gyula közön
ségszervezőnk előterjesztése 
alapján.

— A javaslattal egyetértve el
ső ízben Marczis Demeter Liszt- 
díjas művészre esett a válasz
tás, az együttműködésért oly 
sokat tett színházi vezető sze
mélyére. Ö volt az a művész 
— most már mint vezető —, 
opera- és dalénekes, aki töb
bek között a szállítási szocia
lista brigád tiszteletbeli tagja
ként részt vett a brigádért e- 
kezleteken és rendezvényeken. 
Adta nekünk azt a kincset, azt 
az emberséget és barátságot, 
az együttdalolás kincsét, amit 
nem tudunk elfelejteni és, hogy 
ez az együttműködés még él és 
nem futott zátonyra, abban 
„Döme bácsinak” is szerepe 
volt. Irta és fényképezte:

S.-né Forr Anikó

Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
októberi programjából

I- én 16.00 órakor: I. sz. Nyug
díjas klub.

3- án 17.00 órakor: Kertvárosi 
Egyedülélők Baráti Körének 
első összejövetele.
■7-én 18.00 órakor: Ifjúsági ka

szinó.
9-én: I. sz. Nyugdíjas klub 

egésznapos kirándulása Űbár 
nyára és Meeseknádasdra.

9- én 16.00 órakor: Munkavé
delmi vetélkedő megyei fordu
lója.

10- én: Színházlátogatás Buda
pestre a Nemzeti Színházba. 
Megtekintésre kerül az István, 
a király című roekopera.

10-én: Kertvárosi Egyedülélők 
Baráti Körének kirándulása 
Öbányára.

10-én 19.00 órakor: Szüreti
bál az aulában.

14-én 18.00 órakor: Biometód 
Kertbarát Klub első őszi ösz- 
szejövetele.
ANK Mozi

4- én: Gengszterek klubja
(amerikai film).

5- én: A végső megoldás (szov
jet film).

II- én: A kicsi kocsi legújabb 
kalandjai (amerikai film).

12-én: Szamárköhögés (ma
gyar film).

A mozielőadások kezdete va
sárnap 15.00. 17.00 és 19.00 óra, 
hétfő 16.00, 18.00 és 20.00 óra.

fillér helyett 3 forint, a fasír i- 
zottal „megtűzdelt” zsemle 14 
forint, a lángos 4 vagy akár 8 
forint. Igaz, az is kész leégés, 
ha ebéd után az ember mond
juk megenged magának két al
másrétest, potom 13 forintért.

Számomra e témában az iga
zi csemegét a hétvégi vásárban 
megjelenő, pontosabban kipa
koló alkalmi könyvárusok Je
lentik. Biztos lehet abban min
den könyvbarát, hogy az üz
letekben már nem kapható si
kerkönyveket Itt felleli. No, 
nem kiolvasott, agyongyűrött 
egy-egy példányt, hanem még 
fel sem lapozott, több tucatot. 
A szépséghibája az egésznek 
csupán annyi, hogy száz, ese
tenként kétszáz százalékos fel
ár lohasztja le a könyvet fél
időt.

Ja kérem, valamiből meg kell 
gazdagodni.

Veress
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Köszöntjük a fegyveres erők tagjait!
Tarjányiné Furulyás Sarolta 
MHSZ-lövész

Sasvári László 
polgári fegyveres őr

Soha nem gondoltam, hogy 
a „gyengébb nem" egyik tagja 
egyszer majd milyen nagy sze
retettel mesél nekem a lőfegy
verekről, különösen a pisztoly
ról. Nos, beszélgetésünk elején 
Tarjányiné ezt tette.

Hogy hogyan lett lövész? Tu
lajdonképpen véletlenül. Spor
tolni gyerekként kezdett, volt

Palyov András őrmester

A honvédségi életet, a kato
nás rendet és fegyelmet 19 éve
sen kezdte tanulni. Most, hogy 
már túl van a másfél éven, 
így emlékezik vissza:

— A katonaviselt haverok so
kat meséltek a honvédségről. 
Meg kell hagyni, kicsit elré

Orgoványi József határőr

Kétszeres Kiváló és egyszeres 
Élenjáró katonaként szerelt le 
augusztusban. Letenyén a For
galom Ellenőrző Ponton (FEP) 
majd Pécsett szolgált, mint ha
tárőr. Szeptembertől éretten, 
túl a felnőttéválás megpróbál
tatásán visszatért az ÉDÜ VI-

tornász, röplabdás. Aztán egy
szer a kisállomás melletti 
MHSZ Petőfi Sándor lövész
klubban találta magát. Elsőn 
ismeretlenül nagyszerűt lőtt 
így ottmaradt, s úttörő korosz
tályú versenyzőként a kiút 
egyik erősségévé vált, pisztoly 
fegyvernemben. Első jelentő
sebb versenyén, 1974-ben — út
törőként — országos harmadik 
helyezett lett. A későbbi évek
ben sorra második.

Az érettségi után az ÉDÜ la
boratóriumába jött dolgozni. A 
két műszak mellett azonban a 
heti három edzés nem jött ösz- 
sze, s megválik a lövészklubtól 
Átigazol az üzemi lövészcsapat
hoz, bár tudja, hogy pisztoly- 
lyal nenr lőhet, mert az üzem
nek nincs női pisztoly csapata, 
s így marad a puska. Az évek 
múlásával lassan megbékél, ba
rátságot köt e nagy fegyverrel.

Hosszasan mesélt az üzemi 
csapatról. Arról, hogy olyanok 
mint egy nagy család, hogy 
nem csak a lőállásokban talál 
koznak, hanem sokszor a hét
végeken is. Arról is mesélt — 
lévén szeptember —, hogy az 
üzemi csapat az elmúlt évi Bá- 
nyász Kupán minden fegyver
nemben első helyezett ,íett. Sőt 
ógyéniben is többen dobogói 
helyre kerültek. Az természe
tes — mondta —, hogy idén, is 
a legjobb köregységeket szeret
nék elérni.

Beszélgetésünk végén azzal 
búcsúzott, örül, hogy egy ilyen 
jóbarátok alkotta közösségnek 
lehet a tagja.

V. T

misztőnek, s emiatt nem vol
tam túl lelkes a bevonuláskor. 
A közösségbe hamar beillesz
kedtem, elnyertem a többiek 
bizalmát. A tizennyolc hónap 
alatt társaim némelyike ottho
ni gondokkal küszködött. Az 
egyiket a barátnője hagyta ott, 
a másik nem mehetett haza. 
Ilyenkor próbáltunk lelket ön
teni beléjük, elterelő hadmű
velettel felvidítani őket.

— Siklóson szolgáltam ha
tárőrként. Az éjszakai szolgá
latok alkalmával néhányszor 
ránk tört a félelem. Utólag per
sze csak a szépre emlékezem.

— Mindenképpen hasznos volt 
számomra a katonaság. Rendet 
ugyan nem kellett tanulnom, 
mert szüleim kisgyerekkorom
tól önállósgra neveltek. Azon
kívül sportoltam, s az edzések 
nemcsak az erőnlétemet fej
lesztették, hanem az akarat
erőmet, kitartásomat is. Ennek 
most nagy hasznát vettem. Bár 
a seregben kevés alkalmam 
volt a sportolásra, azért a kon
dimat megtartottam. A felsze
dett súly fölösleget majd csak 
leadom!

— A leszerelést kővető na
pokban vendégül láttam Sze
gedről a barátnőmet. A mun
kahelyhez hűséges maradtam, 
visszatértem az ÉDÜ IV-es 
üzemegységéhez. Az álmomat 
azért nem adtam fel, jövőre 
történelem-magyar szakos hall
gató szertnék lenni a JPTE-n.

Hclstáb Juditb

os üzemegységéhez. Az elmúlt 
hónapok élményeit fiatalos 
hévvel meséli:

— Az első napokban az is
merkedéssel és az elhelyezkedés
sel voltunk leginkább elfoglal
va. Bár a katonás rendről és 
szigorról regéket meséltek az 
ismerősök, azért furcsa volt, 
hogy mások rendelkeznek az 
időnkkel.. Az összezártság, az 
egymástól való függőség és az 
egyéni problémák együtt, sok 
mindent — jót és rosszat — ki
hoztak az emberekből. Az élet
ből itt bőven meríthettünk ta
pasztalatot.

— Azt mesélték, hogy a ka
tonaság egyik kritikus pontja 
a hazamenetel. Valóban nagy 
öröm volt, ha csak egy-két 
napra is. de ehettem az ottho
ni izekből, találkozhattam szü
leimmel és menyasszonyommal. 
Bele kellett törődnöm a szil
veszter éjszakai szolgálatba, a 
menyasszonyom ballagásakor 
pedig egy társamat kellett meg
kérnem, hogy mondjon le ja
vamra a kimaradási engedély
ről.

— izgalmakban, utólag mu
latságos eseményekben is bő
ven volt részünk. Az emberis
mereten kivül harcászati és 
politikai ismeretekre tettem 
szert. No, és megtanultam gé
pelni Is:

— Hogy valamelyest megko
molyodtam, megférfiasodtam- a 
munkatársaim is észrevették. 
Az 540 nap egyértelműen hasz
nomra vált és viszonylag ha
mar eltelt.

II. J.

Felvételünk a helyőrség egyik tüzéralakulatánál ké
szült, az újonceskü alkalmából.

Csöndör László felvétele

Köszöntő
A Magyar Népköztársaság 

Minisztertanácsa 1931-ben hatá
rozta el, hogy az 1848-as sza
badságharc kiemelkedő csatá
jának, a pákozdi ütközetnek 
napját, szeptember 29-ét, a nép
hadsereg napjává nyilvánítja.

Később a Minisztertanács az 
összes fegyveres erők napjává 
tette szeptember 29-ét. .Nemze
ti és mozgalmi ünnepeink kö
zül ez a legújabb keletű.

Az az eszme azonban, ame
lyet szeptember 29-én felidé
zünk, egyidős a magyar törté
nelemmel. Ezen a napon a ma
gyar nép szabadságáért és füg
getlenségéért küzdő katonák 
sokszázados küzdelmeire em
lékezünk. Történelmünk min
den forradalmi és szabadság- 
harca megteremtette a maga 
jellegzetes hadseregét, melyek 
azonban „alkalmi” jellegük mi
att rendre vereséget szenved
tek.

Az első független magyar 
nemzeti — népi hadsereg 1848 
kora őszén alakult. Az óriási 
túlerővel szemben küzdő hon
védsereg soraiban névtelen hő
sök — apák és fiúk — ezrei 
harcoltak a szabadságért. Vé
gül a túlerő legyőzte a forra
dalmi sereget.

De felvirradt az új forrada
lom napja — 1919-ben ismét 
forradalmi seregek védték ha
zánkat. A Vörös Hadsereg új 
munkásalakulatai hősies küz
delmet vívtak a Tanácsköztár
saság védelméért.

A nemzetközi reakció össze

Matus János határőr

A BM Határőrség Nagykani
zsai • Kerület Parancsnoksága 
nevében örömmel értesítjük 
Önöket abból az alkalomból, 
hogy a kerületünknél katonai 
szolgálatot teljesítő elvtársunk,

MATUS JANOS határőr 
becsületesen és példamutatóan 
teljesítette állampolgári kötele
zettségeit, katonai esküjéhez hí
ven helytállt hazánk államha
tárának őrizetében.

A szocialista versenymozga- 
lpnv követelményeinek kima
gasló teljesítésével, munkájá
val és magatartásával kivívta 
parancsnokai és elvtársai meg
becsülését, elismerését. Tevé
kenységével kiérdemelte a

A HATÁRŐRSÉG KIVÁLÓ 
KATONÁJA

megtisztelő címet.
E kiemelkedő eredmény el

éréséhez önök is hozzájárultak 
azzal, hogy munkatársukat szo
cialista hazaszeretetre, a köte
lességek teljesítésére nevelték 
Engedjék meg, hogy a katoai 
szolgálatot teljesítő dolgozójuk 
által elért siker alkalmával 
önöknek is gratuláljunk, to
vábbi munkájukhoz sok sikert 
és kimagasló eredményeket kí
vánjunk.

fogása után ismét az igaz ügy 
bukott el, de már nem tudod 
70 évig uralkodni.

Még hadszíntér volt hazánk 
nagy része, amikor 1944 telén 
az ideiglenes nemzetgyűlés és 
a kormány hadat üzent a fa
siszta Németországnak. Ezzel 
párhuzamosan pedig egy de
mokratikus szellemű és érzel
mű hadsereget állított és sze
relt fel, vetett harcba a Vörös 
Hadsereg oldalán, szövetségben 
minden antifasisztával.

Szívesen zárnánk le e törté
nelmi visszaemlékezést azzal, 
hogy a magyar katonák száz
ezreinek évezredes harca elérte 
célját ma már nincs szükség 
állandó nemzeti hadsereg fenn
tartására. Sajnos nem mond
hatjuk ezt. Mindenki tudja, 
hogy a világon ma is sokfelé 
dörögnek a fegyverek. A tör
ténelmi tapasztalatok és a nem
zetközi helyzet felismerése ve
zetett arra, hogy az európai 
szocialista országok 1955-ben 
egységes védelmi szervezetben 
egyesítették erőiket.

Magyarország — egész évez
redes fennállása óta — most 
először részese egy olyan nem
zetközi szövetségnek, amely
ben egyenjogú tagként a világ 
haladásának és békéjének őr- 
zőjeként a testvér} országok 
sorának erejét tudhatja ma
ga mögött.

Ez a tudat jogos bizakodás
sal töltheti el nem csupán fegy
veres erőnk tagjait, hanem 
egész dolgozó népünket.

Bodács Etele

A magás, erős férfi egész lé
nyéből sugárzik a természe t és

• csend szeretetem Ahogy mesélte, 
mindig erdésznek készült. A 
már gyerekkori álom1 aztán te 
jesült. Még ma is erdész len
ne, ha egy szerencsétlen vélel-

• len során az otthontadó bako
nyái erdészház le nem ég .Az, 
hogy Sasvári László megvált 
az erdészettől, hogy. pályamó-

, dosításra szánta el magát, ter
mészetesen összefüggésben van 
a tűzzel. Ez azonban külön új
ságcikket érdemelne . . .

, Arra egy pillanatig sem gon
dolt, hogy az erdőjárást olajcs 
műhellyel, levegőtlen irodával, 
mi több, föld alatti munkával 
váltsa fel. Ugyanakkor min
denképpen Bakonyán akarl 
maradni. Készben az otthont 

'adó falusi ház miatt, részben 
a megszeretett közeli erdőért. 
Nem jellemző szókimondással 
mesélte, az erdészeten kívül ő 
máshoz nem ért. A hogyan to
pábbra azért hamar megtalál
ta a választ. Visszagondolt a 
katonaidejére, s úgy összegez- 

, te az emlékképeket, a lakta
nyái rendet és fegyelmet köny- 
nven elviselte. Nemes egysze
rűséggel mondta, szerette a ka
tonaéletet.

Így lett a bakonyai erdészből
1983 októberében a vállalat pol
gári fegyveres őre. Most, négy 
év elteltével azt mesélte, hogy 
a pályamódosításkor jól vá
lasztott. Feladatával elégedett, 
a szolgálatpt ilyennek képzel
te el. Úgy gondolja, erdészként 
is és most fegyveres őrként is 
vagyonvédelmet lát el. A fela
datok becsületes ellátásában 
tehát a legfontosabb, azonos. 
Ami más, hogy az erdészetről,

Tallósi Csaba vitorlázó repülő
Csaba, a IV. sz. bányaüzem 

bányamérője öt éve a vitorlázó 
repülés rabja. Minden szabad- 
üdéjét a pogány! repülőtéren, 
vagy a repülőgépben tölti el.

— Hogy kerültél kapcsolatba 
a repüléssel?

— A Komarov szakközépis
kolába jártam, negyedéves vol
tam, amikor a kollégiumban 
jelentkeztem az MHSZ repülő- 
klubba. Téli időszakban elmé
leti oktatás után tavasszal már 
gépbe szánhattam. 1933 júniu
sában egyedül szánhattam fel 
a vitorlázógéppel. Azóta 250 
órát töltöttem a levegőben, eb
ből idén 70 órát. 1934-ben sze
reztem ezüstkoszorús minősí
tést.

— Milyen típusú gépen re
pülsz?

— Ez a repülési óraszámtól 
függ. Jelenleg óraszámom alap
ján négy különböző típusú vi
torlásgéppel repülhetek. Ezek 
közül a Fóka—5 típusú a leg
modernebb, ezzel 230 km/óra 
sebesség is elérhető, a távre
pülésben is kiváló teljesítmény
re képes.

— Mi elragadó a repülésben?
— Igazi szépséget a többszáz 

kilométeres távrepülések nyújt
ják. Levegőben csodálatos lát
vány tárul elénk, közben tá
jékozódni kell. a géppel manő
vereket kell végezni, ez együt
tesen adja azt a vonzalmat, ami 
rabjává teszi az embert. Egye
dül repülök, bár rádiókapeso- 
latom van a repülésirányítás
sal, de a természet biztosította

Tompa István munkásőr
Az izzó vasdarab ütemesen 

formálódva nyeri el végső 
alakját a kovácskalapács csa
pásai alatt. A kalapácsot mun
kában edzett szakértő kéz for
gatja, Tompa Istváné, aki bár 
hajdanán ezt a ma már kihaló- . 
(élben lévő szakmát tanulta, jó 
ideig mégsem az üllő esillnge- 
lése, hanem a parancsszavak 
csattanása, a fegyverropogás 
Jelentette számára az igazi mu
zsikát.

— Negyvenkilencben katoná
nak mentem, a tiszti pályát 
választottam és itt is szerettem 
meg a fegyveres testületekben 
végzett munkát, ölvenhétben 
leszereltem, a MAV-hoz kerül
tem vasútépítőnek és ma is eb
ben a munkakörben dolgozom, 
de már itt a III. sz. bánya
üzemben. Igaz, amikor hatvan
ban a vállalathoz kerültem, jó 
ideig a gépészeten dolgoztam 
kovácsként.

■ Megtudom, hogy mindkét fia 
itt dolgozik a III. sz. bánya
üzemnél. István, az Idősebb a 
torkrétosoknál, Csaba a fiata
labb a fúrósoknál, az előbbi 
már munkásőr, az utóbbi ava
tás előtt áll.

— Ne gondolja, hogy az én 
rábeszélésemre jelentkeztek 
munkásörnek. Egy szóval sem 
mondtam nekik, pártfeladat
ként kapták ezt a szép és fe
lelősségteljes megbízatást. Nem

mint hivatásról sokat lehet me
sélni. A fákról, az erdőben élő 
állatokról. A polgári fegyveres 
őrségről azonban nem. Egy
részt a szabályok miatt, más
részt azért mert a szolgálat 
alatt szerencsére nem történik 
semmi.

Az, hogy Sasvári László fegy
verrel a vállán a \ 'Unl.i+ 
vagyonát őrzi, mindannyiunkat 
megnyugvással tölthet el.

Veress Tamás

légköri helyzetben egymásra 
vagyunk utalva a géppel.

— Mi a célkitűzésed ebben a 
sportágban?

— Sokat repülni. 1988-ban sze
retnék a Magyar Népköztársa
sági Kupán, ifjúsági korcso
portban jó helyezést elérni.

Tóth János

egy helyen hallottam, hogy ez 
sok lemondással jár. Bizony 
nem egyszer akkor is menni 
kell. amikor talán jobb lenne 
a családdal maradni, de én sze
retem csinálni. Nógrádi Gábor
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Újra indultak a sakkórák

A sakkfigurák bűvöletében. Csöndör László felvétele
»Szeptembertől minden kedden ismét a tömegsportosok veszik birtokukba a PMSC sakktermét. Igaz ugyan, hogy a vállalati sakkbajnokság csak késő ősszel ér majd véget, az azonban már bizonyosnak látszik, hogy a IV. és V. sz. bányaüzemiek között dől majd el az első hely sorsa. A tavaszi szezon során ugyanis olyan tetemes előnyt szereztek, hogy a többieknek csupán matematikai esélyük maradt a győzelemre.A bronzéremre a Kutató-mélyfúró üzem együttese esélyes és Mázik, Ga- csályi vagy Radó, jó hajrá esetén egyéniben is előkelő helyezésre számíthat. Igen ütőképes csapattal rendelkezik a Szolgáltató üzem is, ha ki tud állni, pontosabban asztalhoz tud ülni, hiszen Mezeiék a műszakbe

Bányász Kupa lövészverseny
Szeptember 3—9—10-én. a MÉV 

Szolgáltató üzem honvédelmi 
klubja rendezésében íolvtató- 
dott a Bányász Kupa lőver- 
senysorozat a negyedik for
dulóval. Még egv forduló van 
vissza, melyre október 6—7—fi
án kerül sor a Kutató-mélyfú
ró HK rendezésében. A negye
dik fordulóra jellemző, hogv 
kevés volt a kiemelkedő lő- 
eredmény. Az éllovasok azon
ban most is szinten voltak. 
Bradits László „válogatott for
mában” lőtt úgy puskával, 
mint pisztollyal. A pisztolyban 
őt megelőző Somogyi György- 
gyel lőttek 180-as átlag felett. 
Á mérsékeltebb eredmények el
lenére nagy a rivalizálás az él
bolyban. A befejező ötödik for
duló így még arra készteti a 
versenyzőket, hogy figyeljenek 
az eredményekre és próbálják 
azokat emelni, javítani. A IV. 
sz. bányaüzem távolmaradása 
hiányossá tette a mezőnyt, a 
Kutató-mélyfúró női csapatá
nak kiállása viszont örvendete
sen növelte az amúgy sem né
pes induló csapatok számát.

EREDMÉNYEK:
Férfi kispuska csapatok: 1.

A képen baloldalt Bradits László „válogatott formában”. Magyar Iván felvétele

osztás miatt nem lehetnek ott minden alkalommal.Az egyéni versenyben néhány elmaradt mérkőzés miatt korai még az esély- latolgatás, de Sámuel József, Szabó Mátyás, Reinhardt József, Horváth István a legesélyesebbek a dobogóra.
®Szeptember elsején 3G versenyző részvételével ren. dezték meg a hagyományos bányásznapi villámversenyt.Egyéniben Asztalos Ferenc (IV. sz. bányaüzem) győzött Reinhardt József és Mázik Jenő előtt, míg csapatban a IV. sz. bányaüzem három csapata diadalmaskodott Asztalos Ferenc, Horváth István összeállításban. A második az V. sz. bányaüzem együttese lett, míg a holtversenyes harmadik helyen ’a IV. sz. bányaüzem „A” és a Kutató-mélyfúró üzem osztozott. N. G.

III. sz. bányaüzem 518, 2. Szol
gáltató üzem 512, 3. Ércdúsító 
üzem 510, 4. Kutató-mélyfúró 
üzem 484, 5. II. sz. bányaüzem 
376 körrel.

Egyéniben: 1. Bradits László 
(Szolgáltató üzem) 183, 2. Ru- 
zics János (III. sz. bányaüzem) 
178, 3. Király György (III. sz. 
bányaüzem) 173 körrel.

Női kispuska csapatok: 1. 
Ércdúsító üzem 508, 2. Szolgál
tató üzem 448, 3. II. sz. bánya
üzem 438, 4. Kutató-mélyfúró
üzem 416 körrel.

Egyéniben: 1. Polgár Károly- 
né (Ércdúsító üzem) 175, 2.
Tarjányiné Furulyás Sarolta 
(Ércdúsító üzem) 170, 3. Vörös 
Zsuzsa (Ércdúsító üzem) 163 
körrel.

Pisztoly csapatok: 1. Ércdú
sító üzem 539, 2. Szolgáltató
üzem 517, 3. II. sz. bányaüzem 
425, 4. Kutató-mélyfúró üzem 
114 körrel.
Egyéniben: 1. Somogyi György 
(Ércdúsító üzem) 189, 2. Bra
dits László (Szolgáltató üzem) 
183, 3. Herr László (Ércdúsító 
üzem) 177 körrel.

Varga Béla

HÍREK
A KUTATÓ-fejlesztő üzem 

területén levő mühelvek. ter
melő épületek fűtéshálózatának 
felújítását és a rendszer üzem
behelyezését ’ kivitelező a iü- 
tési szezon beállta előtt vállal
ta. Ezzel egy időben került fel
újításra az irodaépület villa
moshálózata is.

♦
A KUTATÓ-fejlesztő üzem 

Rajk László KlSZ-alapszerveze- 
te szeptember 18-án ismerkedé
si estet tartott, amelyet az in
dokolt, hogy a műszergvártó 
részleghez sok fiatal dolgozó 
érkezett, így közel megkétsze
reződött az alapszervezet tag
létszáma a nyári hónapok alatt.

*
SZOVJET delegáció érkezett 

a Moszkvai összövetségi Ké
miai Technológiai Kutató Inté
zettől vállalatunkhoz, a kétol
dalú együttműködési szerződés 
keretén belül. Feladatuk a ké
miai technológiai kutatások, 
környezetvédelmi vizsgálatok 
területén elért közös kutató
munka eredményeinek elemzé
se és a további kutatási felada
tok egyeztetése. Az emlí
tett kooperációs munkában az 
EDÜ és a Kutató-fejlesztő üzem

Expressz Sportnapok: Kiliántelep 
szeptember 11-12-13.

Ismét Kiiián-telepen került 
megrendezésre 50(1 fő részvéte
lével a Baranya megyei Ex
pressz Sportnapok. Ez egyben 
jubileumi év volt, mert ló. al
kalommal rendezték meg. Vál
lalatunkat 92 fő képviselte si
keresen. Fiataljaink a férfi ké
zilabda-bajnokságot megnyer
ték, a jubileumi snrváltóban 3. 
helyezést értek el, szintén 3. 
lett Barka Zoltán a férfi asz
talitenisz-versenyben. Labdarú

Uránosok atermészetben
Közel egy éve annak, hogy 

a vállalatunknál megalakult 
a természetjáró szakosztály, 
melynek taglétszáma folyama
tosan növekszik. A csoport 
megalakulásáról és működésé
ről Baumann Józsefet, míg az 
eddigi eredményekről Rónaky 
Gizellát kérdeztük, akik mind
ketten lelkes és aktív vezető
ségi tagok. A megalakulásuk
nak története van. S, ebben a 
legnagyobb szerepe Baumann 
Józsefnek volt. aki úttörőmun
kát végzett abban, hogy végül 
Is létrejöhessen a vállalatunk
nál egy ilyen szakosztály.

— Honnan ez a szeretet?
— Kisgyermekkorom óta tart 

a szerelem a természettel. 
Nagybátyámmal, aki jelenleg is 
a társadalmi szolgálat tagja, 
rendszeresen kóboroltunk a 
Mecseken.

— És a szervezett túrázás?
— Nagybátyámék és szü

leim is a Komlói Bányász ter
mészetjáró szakosztály tagjai. 
Családommal megúntuk a ..ma
gányos farkas" életet és évek
kel ezelőtt csatlakoztunk hoz. 
zájuk. Egy nagyon jó közös
ségbe kerültünk. Sok túraver
senyen indultunk és a helye
zésektől függetlenül tudtunk 
örülni az eredményeinknek. Az 
országos versenyeken és kirán
dulásokon élveztük a különbö
ző kedvezményeket, vasút, szál
lás stb. amit a szakosztály 
biztosított.

— Hogyan is kezdődött?
— Az Országos Bánvász Ter

mészetbarát Találkozón figyel
tem fel. hogy vállalatunktól Is 
van csoport. Megtudtam tőlük, 
hogy a DÉDASZ-nál taglal a 
Természetbarát körnek. Bosz- 
szantott. hogy az „uránnak” 
nincs ilyen csoportja. Hát így 
kezdődött.

— Es a megalakulás?
— 1986 novemberében elkez

dődött a MÉV-nél egy termé
szetjáró csoport szervezése. Ah
hoz, hogv szervezett keretek 
közölt működhessen a csoport, 
egy sportkörhöz kellett tartoz
nia. A PMSC vezetősége kész
ségesen vállalta egv természet
járó szakosztály létrehozását. 
Így lettünk a PMSC—MÉV ter
mészettáró szakosztálya. Majd 
december 14-én már 20 fővel 
elindult az első úgynevezett is
merkedési túra az orfül Gub.a- 
csos túristaházhoz. Megválasz
tottuk az ötfős vezetőséget és 
megbeszéltük a túrázással kap
csolatos igényeket, elképzelése
ket. A vezetőség elkészítette az 
éves túratervét.

— Működésetek és célotok?
— Ez év március 8-tól, ami 

nőnapi hóvirág túrával kezdő
dött. folyamatosan minden hó
napban szerepel egy túra a 
csoport szervezésében. Ezen kí

vezetői és szakemberei is részt I 
vesznek.

*
TÖBB Szolgáltató üzemi bri

gád, illetve KISZ-alapszervezet 1 
kihasználva a jó időt, szerve- 
zett családos kirándulást az el- I 
múlt hétvégeken. A legtöbben a 
BNV kiállított termékeit vet- j 
ték szemügyre, a kirándulni 
vágyók tábora pedig az ország 
eg.v-egy pontját tűzte ki úti- 
célul. II. J.—M. E. 1
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 Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 1. és 24. sorában Som
lyó Zoltán: Az őszi síp című verséből idézünk egy szakaszt. 
Megfejtésül ezt a versrésaletet kérjük beküldeni a szerkesz
tőség címére 1987. október 10-ig. A helyes megfejtők között 
könyveket sorsolunk ki.

A VÁLLALATI teniszbajnok 
Ság küzdelmei szeptember 14- 
töl megkezdődtek 32 egyéni és 
11 páros versenyző részvételé
vel. Az egyéni versenyszámban 
a legjobb 8 játékos kiemelt, 
míg a többi induló nyolc cso
porton belül körmérkőzés for
májában dönti el a továbbju
tást jelentő helyezést. Ezután 
már egyenes kiesési rendszer 
ben folytatódik a verseny. Az 
egyéni és páros verseny else 
négy helyezettje díjazásban ré
szesül.

*
A 111. SZ. bányaüzem K1SZ- 

bizottsága a hagyományos Lé
kai Kupa üzemi labdarúgó 
bajnokságot október in-én ren
dezi meg a Ho sí Minh-park- 
ban. F. J.

góink az 5. helyet szerezték 
meg, ami azért figyelemremél
tó eredmény, mert 60 csapat 
indult. Az eredményhirdetéskor 
a MÉV csapata megkapta a ju
bileumi kupát, annak elismeré
sére, amiért az elmúlt 10 év
ben a legtöbb löt mozgósította 
a rendezvényekre és a leg
eredményesebben szerepelt.

Reméljük, hogy a jövőben is 
hasonló jó eredményekről szá
molhatunk be.

Réfi Mihály

vül részt veszünk a különböző 
szakosztályok által szervezett 
túrákon, versenyeken.

— Szakosztályunk elsőrendű 
feladatának tartja, hogy minél 
több embert nyerjen meg az 
egészséges életmód és a ter
mészet szeretetének. Saját szer
vezésünkben elsősorban az er
dei séták, kirándulások szere
pelnek.

F. J.

Szőrén a lovat
őseink egykoron — a nagy 

kalandozások és portyázások 
időszakában — bravúros lovas
tudásuknak köszönhetően, no, 
meg rettegett nyilaik révén, 
mellyel riadalmat keltettek fél 
Európában, kellő hírnevet sze
reztek utódaiknak.

A bravúros lovastudás saj
nos már a múlté — öttusázó
ink nem mulasztanak el egyet
len világversenyt sem, hogy 
ezt bizonyítsák — ezzel szem
ben hála az égnek, évről évre 
egyre több külföldi látogat el 
széphazánkba, hogy egyebek 
közt lovasiskoláink szolgáltatá
sait igénybe véve csiszolják 
technikájukat, hódoljanak szen
vedélyüknek.

Hogy eme szenvedély meny
nyire költséges, nem tudom 
(niég nem próbáltam), de gya
nítom, egy gyönyörűen felszer- 
számozott, galamblelkű, szelíd 
paripát is csak többhavi kere
setem „szenvedélybe lnvesztá- 
lásával” tudnám alkalmassá 
tenni arra, hogy le ne vessen 
magáról.

Bezzeg őseink! öle jó, ha 
kantárt használtak, a nyereg 
is — rossz nyelvek szerint — 
,-sak arra volt jó, hogy a leg
közelebbi vendéglátóipari egy
ség (ez ma sem ártana) 'él
szolgálandó hússzeleteit az alatt 
előzetesen megpuhítsák.

Abban azonban egészen biz
tos vagyok, hogy derék előde
ink. érhette őket bármily kel
lemetlenség, vagy kudarc, a 
kantárt meg a nyerget csak 
lóval együtt hagyták el. a kan
tár és a nyereg könnyebbé tet
te egyebek közt a megmene
külést is. így eshetett meg az 
is. hogy — bár a magyar min
dent elad, elcserél, ami számá
ra szükségtelen —, úgy ezer- 
harminekét esztendővel ezelőtt 
egyetlen honfitársunk sem ve
tette oda senkinek a lószerszá
mot az Augsburgnál veszteti 
csata után. Mert mindegyik 
tudta, hogy attól bár könnyebb
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Vízszintes: 14. Természetes, 
! romlatlan erő. 15. Kozák pa- 
í rancsnok. 16. Elme. 17. Város 
az NDK-ban. 19. Argon. 21. 
Kettőzve: édesség. 22. Folya- 

! dékot tölt. 23. Üdítő Ital, 25. 
1 ó.ó.ó. 27. Megkülönböztetésre 
szolgál. 28. T. G. 29. Kártya 
műszó. 31. Vízben párol. 33. 
Sporteszköz. 34. Súlyt állapit 
meg. 35. Reform. 37. Újság. 38. 
Jelenleg. 40. Kérdés személyre. 
42. Mint vízsz. 21. 44. Paripa. 
45. Hálával emleget. 47. Víz
ben tisztít. 48. Belső szerv. 50. 
Fegyver használatát korlátozó 
megállapodás. 52. Könyve: Dó. 
ra jelenti. 54. Cigarettázik. 56. 
Irányítószáma: 2244. 58. Vallás
rövidítés. 59. E. P. 00. Lantán. 
62. Helyhatározó. 65. R. U. 66. 
Kacat. 67. Hirtelen elővesz. 60. 

I Kamionjelzés. 70. Azonos be- 
| tűk. 71. Község Baranyában.

72. Virág, 74. V. E. 75. Veszte- 
' ség. 76. Tiltás. 78. Kacat. 79. 
Levélre kerül. 80. Római hatos. 
83. Rádiüm. 85. Napszak. 87. 
Erre a helyre. 80. Kirobbanó.
92. Helyhatározó. 03. E. A.

Függőleges: 2. Vágyódik. 3. 
Idegen név. 4. ... Diavoló,
Auber operája. 5. U. ö. 6. Tan
tál. 7. Község Baranyában. 8. 
Szőlőtámaszték. 9. Római két
ezer. 10. Azonos betűk. 11. Ra
don. 12. Z. É. 13. Évszak. 13.

lesz a ló, azért ezeknek még 
hasznát vehetik.

A minap hallottam, hogy 
egyik üzemünk valamelyik dol
gozója avval adta vissza szak- 
szervezeti tagkönyvét és avval 
mondta vissza a CSÉB bizto
sítását, hogy ezzel majd el
lensúlyozza az éves inflációt. 
Gyanítom, infláció jövőre is 
lesz, sőt valószínűnek tartom, 
hogy a jövedelemadót sem 
azért találták ki, hogy minden 
egyes magyar állampolgárnak 
rögvest fenékig tejfel legyen az 
élete. Talán egy vastagabb 
kantárt egy nehezebb nyerget 
adnak, de olyat, amivel még 
vissza lehet térni, akár Augs- 
burgból is . . .

Most már csak az érdekelne, 
hogv az említett dolgozónk a 
jövő évi nehézségek ellensúlyo
zására miből fog kilépni, illet
ve milyen tagságát fogja meg. 
szüntetni.

Szerencsés, ha sokféle szer
vezet tagja. Így például, ha 
a Bálna vadászhaj ó-kapitányok 
Magyarországi Szövetségében 
tevékenykedett eddig, akkor 
jövőre nagyon sokat megspó
rolhat. Sőt, akkor igazán sze
rencsés — ezt megbízható for
rásból tudom' —, ha ezidáig a 
Magyar Óshüllővédő és Bron- 
tasaurus-feltámasztó Egyesü

Közlemény
A MÉV természetjáró szak

osztálya október 24-én a kö
vetkező túrát bonyolítja le, út
vonal: Fgervölgy — Egerforrás 
— Farkasforrás — Fenyvesfor
rás — Pálos kolostor — Zson- 
gorkő — Babás szerkövek — 
Jubileumi kereszt — Kővágó- 
szőlős. Távolság: 8 km, szint- 
különbség: 350 m.

-F
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Német névelő. 20. Káposzta
fajta. 23. Folyó Kínában. 26. 
Levegőbe kirepít. 27. Alán ere
detű nép. 29. Megállító szerke
zet. 30. Majom része! 32. Fa
lusi bácsi. 33. Gyorsragasztó. 
30. Erre a helyre. 39. Minden
re kiterjedő. 41. Koszinusz. 43. 
Kötőszó. 46. Azonos betűk. 49. 
Véresatornája. 51. Argon. 53. 
Kutrica. 55. Középen vidám! 
57. Bensőséges. Cl. Szándéko
zik. 63. Vége — angolul. 64. N. 
I. A. 68. Papírra vet. 71. Aka
dály. 73. Gyulladás. 74. Cipelte. 
77. Izmos. 79. Félrevezet, ámít. 
81. Mesterséges nyelv. 82. Szám
név. 84. Karzat része! 85. Előt
ti helyre. 86 Női név. 88. Ide
gen kötőszó. 89. Kiesinyítőkép- 
ző. 90. Növény része. 91. ö. I. 
92. Névelő.

Juhász Károly
*

Lapunk szeptember elsejei 
számában közölt keresztrejt
vény helyes megfejtése:

S mint bánya mélyén rejlő 
barnaszén, 

úgy rejtezik a lomb is 
most a ködben.

Könyvjutalomban részesül
nek: Hajdú Ágota (Kővágósző- 
lös. Arany J. út 1., 7673), Pethö 
Lajosné (Pécs, Ybl M. u. 7/3., 
7633), Panka Gyula (Boda, Pe
tőfi S. u. 21., 7672).

letnek a tagja, hiszen öle jövő
re — az infláció miatt — va
lószínűleg még tagdíjemelésre 
is kényszerülnek.

Amennyiben szervezeten kí
vüli, akkor vigasztalja az a tu
dat, hogy a minap jómagam is 
felkaptam a vizet...

A gyermekemet fizettem be 
a bölcsődébe és már eleve az 
is ingerelt, hogy bár siettem, 
Retten voltak még előttem.

Egyikőjüket Ismertem is, a 
„szolgáltatói szférában” se
rénykedik és a kis csacsi egy
szer elmondta, hogy egy gyen
ge héten keres annyit, mint az 
én havi jövedelmem.

Ismerve a teherviselés szigo
rúan szabott és Igazságos nor
máit, meg is kérdeztem, ne
kem miért két hónapra kell 
fizetni a gyerekért. Türelme
sen felvilágosítottak, hogy az 
előttem állók a keresetbeval
lásuk alapján térítenek fele 
annyit mint én.

Végül is az az ötszáz forint 
nem vágott földhöz, csak a 
háromszáz (az ismerősömé) le
pett meg. A zsebembe nyúltam 
és kiperkáztam a szabott ösz- 
szeget — tudva azt. hogy egy 
erősen dotált, az állam által 
biztosított kedvezményt veszek 
igénybe.

És eltűnődtem' azon, miiven 
jó Is volna, ha én is szőrén 
tudnám megülni a lovat. De 
vajon milyen messzire jutnék? 
Augsburgig?

N. G.

Találkozás: az uránváros! au
tóbusz végállomáson, a 23-as 
járatnál, 8.20 órakor, útiköltség: 
városi buszjegy és kb. 15 forint 
távolsági viteldíj.
Visszaérkezés: Kővágószőlősről 
15.00 óra körül.

A természetjárást kedvelőket 
szeretettel várja a szakosztály.

F. J.
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Elkészült a vállalati pártbizottság 
kibontakozási programja
Ülésezett a vállalati pártbizottságzcptember 29-én tartotta legutóbbi ülését az MSZMp vállalati bizottsága. A pártbizottság a Központi Bizottság két határozatát tűzte napirendjére. Megtárgyalta és elfogadta a Központi Bizottság tagkönyvcserére vonatkozó határozatának, valamint a gazdasági-társadalmi kibontakozási program vállalatifeladatainak végrehajtásáról szóló előterjesztést.A gazdasági-társadalmi kibontakozási programról szólóelőterjesztést széles körű vita fogadta. Ezt indokolja a téma különös jelentősége és vállalatunk sajátos helyzete. Az országos gondok, a Központi Bizottság júliusi ülése és határozata, valamint az Országgyűlés szeptemberi ülésszaka után közismertek. Emellett az is szükséges, hogy az eddigieknél szélesebb körben és részletesebben ismertessük meg vállalatunk dolgozóival helyzetünket, rövid- és hosszútávú gondjainkat, hogy a megoldandó feladatok végrehajtásán minél többen gondolkozzunk és vegyük ki részünket.Helyzetünk nagyon röviden: termelésünk a VI. ötéves tervidőszakban csökkent, ugyanakkor létszámunk emelkedett. Gazdálkodásunkat növekvő állami támogatás mellett folytatjuk. Felettes szerveink vállalati gazdálkodásunktól érdemi javulást igényelnek. Ezen igényt a felügyelőbizottság ismételten megfogalmazta, azt feladatul megjelölte. Ezen elvárt feladat teljesítését nehezíti: bányászati termelésünk növelésével — elsősorban a szükséges vájvégi létszám és műszakszám hiánya miatt — nem számolhatunk; a gazdálkodásunkat meghatározó termékünk, a vegyi dúsítmány ára — az urán világpiaci árának alakulása miatt — nem növelhető, ugyanakkor a növekvő infláció miatt azonos termelési és művelési feltételek mellett is romlik gazdaságosságunk; a bányászati művelés mélyülése és ehhez kapcsolódóan a mélyebb szintekről termelt ércek feltárhatóságának változása miatt folyamatosan nő a művelési és a feldolgozási költség.

Az előterjesztés a vállalati feladatokat négy részben tárgyalta. Az első fejezet a termelési célkitűzéseket tartalmazza. Alapkövetlemény- ként jelöli meg a termelés szintentartását, a vállalatnál foglalkoztatott különböző külső kivitelezők lehetőség szerinti csökkentését, kiváltását. Ennek megvalósítására célszerű lenne a vájvégiek létszámának, illetve teljesített műszakszámának növelése. A teljesítmények javítása érdekében a munkahelyek szervezettségét és eszközellátottságál kell javítani. Fontos feladatunk az egész és a törtnapi hiányzások, a veszteségidők csökkentése. Az oktatást, a szakemberképzést a

tacs nyugati területen már megkezdődött a közművesítés. Psöndör L. felvétele

változó követelményekhez kell igazítani.Növekvő figyelmet kell fordítani a gazdaságos kiegészítő tevékenység fejlesztésére. A hangsúly a gazdaságos tevékenység fejlesztésén van. E téren elsősorban a műszergyártás fejlesztésére látunk lehetőséget, amely gazdaságos is, egyben lehetővé teszi megváltozott munkaképességű dolgozók foglalkoztatását és helyileg a II. sz. bányaüzem felszabadult külszíni létesítményeinek kisebb átalakításával megoldható. Csökkenteni szeretnénk a külső kivitelezők anyag- szállításait és különböző szolgáltatásait, az olyan jellegűeket, amelyeket külö

nösebb szakképzettség és felszereltség nélkül elsősorban megváltozott munkaképességű dolgozóink foglalkoztatásával, a vállalat meglévő eszközeinek jobb kihasználásával végezhetünk.
9Az előterjesztés második fejezete a teljesítmények és a jövedelmek jobb összehangolására irányítja a figyelmet. Igaz, hogy dolgozóink jelentős része eddig is becsületesen dolgozott, megfelelően ellátta a rábízott feladatot. Ennek ellenére nem gondolhatjuk, hogy csak másoknak van teendőjük e téren, hogy nekünk csak önmagunkat kell ismételni. Meg kell értenünk, hogy az életszínvonal átmeneti csökkentése után a jelenlegi reáljövedelmi szint eléréséhez és annak meghaladásához javítani kell a teljesítményeket, a munkafegyelmet, a munkaerkölcsöt és a munkakultú. fát. Célunk, a teljesítménybérben dolgozók számának növelése, a teljesítmények és a kereset eddigieknél közvetlenebb összhangjának megteremtése. Ezt nemcsak a keresetek fejlesztésével, hanem esetenként azok csökkentésével lehet és kell biztosítani. A kiszolgáló munkakörökben dolgozók számára normatívákat kell meghatározni. Pontosítani kell a munkaköri leírásokat.Régi, vajúdó kérdés a műszakjegyzés hitelessége. El kell végre érni, hogy mindenkit ott tartsanak állományban, ahol a munkáját végzi, valós munkakörülményeinek megfelelően. E követelmény betartását sürgetően indokolja a bányászati keresetkiegészítés rendszerének előírás szerinti alkalmazása is.Külön pont foglalkozik a sportolók kérdésével, ők jelenleg különböző üzemek

ben , különböző munkakörökben vannak munkajogi állományban, de szabályos, általános felmentése lényegében csak az NB I-es keretbe tartozó labdarúgóknak van. Ezért célszerűnek tartotta az előterjesztés, hogy a különböző — szabályosan és szabálytalanul — mentesített sportolókat egy munkaterületre vonják ösz- sze és létszámukat a PMSC- vel kötendő szerződésben rögzítsék.Az előterjesztés foglalkozott a politikai, társadalmi szervek tisztségviselőinek és aktivistáinak társadalmi munkára fordított idejével. Cél: a munkaidő lehetőség szerinti mentesítése a társadalmi elfoglaltságoktól, a munkaidőben tartott rendezvényeknek rendkívüli esetekre történő korlátozása.Végül a jelentés e része a szocialista munkamozgalmak kérdéseivel is foglalkozott. E téren a vitában elhangzottak alapján megfogalmazódott azon követelmény, hogy az egyes termelő egységek vállalkozási formáit vállalatunknál is ki kell alakítani, azokat segíteni és alkalmazni kell.
A jelentés harmadik fejezete termelésünk gazdaságosságának javításával foglalkozik. Kiemeli a műszaki fejlesztés szükségességét, hangsúlyozva, hogy azt a bányaművelési és az ércfeldolgozási technológia fejlesztésére kell összpontosítani, ugyanakkor nagyobb figyelmet kell fordítani a gazdaságos kiegészítő tevékenységre is. Tervszerűbbé kell tenni a beruházási és a felújítási munkákat. Beruházást és nagyobb felújítást csak jóváhagyott műszaki terv és költségvetés alapján szabad végezni. Szigorítani kell a bizonylati fegyelmet. A ráfordításokat felmerülésük helyén kell kimutatni. Végül e fejezet a gépek és berendezések jobb kihasználására, a felesleges eszközök értékesítésére hívja fel figyelmünket.
(Folytatás a 3. oldalon)

Képünkön Barcsa Zoltán veszi át a Kiváló polgári fegyveres őt jelvényt, Mészáros István szociális igazgatótól. Csöndör L. felvétele
Mm fegyveres erők napja alkalmából a polgári vé- delem, a honvédelem területén végzett munkájuk, a polgári fegyveres őrségben szerzett érdemeik alapján vállalatunk dolgozói közül az alábbiakrészesültek elismerésben:A Haza Szolgálatáért Érdemérem ezüst fokozatát kapta Gaszt Ödön és Pat- czai János (Központ).A Honvédelmi Érdemérem 25 éves szolgálatért elismerést kapták Inczédi István (Ércdúsító üzem), Pados István (IV. sz. bányaüzem).A Honvédelmi Érdemérem 20 éves szolgálatért fokozatát kapta Horváth József (III. sz. bányaüzem), dr. Tisza István (V. sz. bányaüzem) és Tóka Jenő (Központ).A Honvédelmi Érdemérem 15 éves szolgálatért elismerésben részesült Honfi Lajos (IV. sz. bányaüzem) és Vogronics Zoltán (Ércdúsító üzem).A Honvédelmi Érdem
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Lakáshelyzet ma és holnap
JHiH KISZ MÉV Bizottsága — ha nyilvánossá tet- 
JKm te volna szeptember 24-1 ülését — bizonyára zsúfolásig telt ház előtt zajlott volna a vita,A kitűzött napirendi pontok egyike ugyanis a lakás- gazdálkodás volt. Saját, vagy új otthonra pedig sokan várnak hosszabb-rövidebb ideje.
Szabó Sándor, a munkásellátási osztály vezetője, mielőtt bármit is mondott volna a jelen és jövő kilátásairól, a nyolcvanas évek elejére nyúlt vissza. A kormány akkor határozatot hozott a lakáspolitika továbbfejlesztéséről, ami meg kell hagyni, némi visszalépést jelentett a korábbi állapothoz képest. Sokan talán még emlékeznek, hogy ebben az időszakban szűnt meg az önerő nélküli lakás- hozjutás is. Állami bérlakást ma már nem épít a tanács, a meglévők csere, vagy megüresedés útján találnak új gazdára. A bérlő kijelölési joga elsődlegesen a tanácsé, illetve megvásárolhatja a vállalat 4—5-szö- rös használatbavételi díj

érem 10 éves szolgálatért kitüntetést kapta Hógen Ádám (Szolgáltató üzem) és Tukacs János (V. sz. bányaüzem).Kiváló polgári fegyveres őr jelvényt vehettek át: Sasvári László és Snobli. József (Központ). 'Kiváló polgári fegyveres őr oklevelet kapott Barcsa Zoltán és Kiss Nándor (Központ).A Tűzbiztonsági Érem arany fokozata elismerésben részesült Farkas Ferenc (Anyag, és áruforgalmi főosztály).Kiváló társadalmi munkáért kitüntető jelvényt ka. pott Lendvai Gellért (Szolgáltató üzem).Munkásőr emlékjelvény elismerésben részesült Péter Géza (Ércdúsító üzem).

befizetése ellenében, ami átlagosan 150 ezer forint. A vállalat gazdasági és társadalmi vezetői úgy döntöttek, hogy ezt az összeget inkább a magánerős és OTP-lakások támogatására fordítják, annál is inkább, mivel az építtetőkre, illetve a lakásvásárlókra az áremelkedések miatt egyre nagyobb teher nehezedik.Az idei év nyolc hónapjának mérlege: 285 fő részesült vállalati támogatásban. 187-en jutottak új lakáshoz, második lépcsőben pedig 58 dolgozó igényét tudták kielégíteni. A hátralevő időben várhatóan 51 fő részére tudnak támogatást nyújtani. Ebből 31 fő új, 20 fő használt lakáshoz
(Folytatás a 2. oldalon)



2 ÉRCBÁNYÁSZ 1987. OKTÓBER 15.

A szak
szervezeti élet 
híreiSZAKSZERVEZETI nagyaktíva értekezletet tartott a SZOT titkársága szeptember 26-án az Építők székházában, A kibontakozás és a szakszervezetek, az adórendszer, az ideológiai, az agitációs és propaganda- munka időszerű kérdései volt az értekezlet programja. Gyulai Sándor szeptember 29-én titkári értekezleten tájékoztatta az alap- szervezeti titkárokat az elhangzottakról.7A WISMUT vállalat szak- szervezeti bizottságának vezetői október 8—9-én érkeztek az 1988. évi csereüdültetési szerződés megkötésére, az üdülések előkészítésére. VOKTÖBER elsején az V. sz. bányaüzemben, 8-án a rendészeti osztályon a polgári fegyveres őrségnél 15- én a III. sz. bányaüzemben lesz szakszervezeti nap.VAZ ORSZÁGGYŰLÉS szeptemberi üléséről a Szakszervezetek Elméleti Kutató Intézetének is megküldtük az összegyűjtött dolgozói véleményeket.
A KISZ-élet 
hírei

A KISZ MÉV Bizottság és az 
Ifjúsági Bizottság kezdeménye
zésére Értelmiségi Klub alakult. 
Az alakuló ülés október 1-jén 
zajlott le az Ércbányász Klub
ban, mintegy 40 fő részvételé
vel, ahol részt vett Mészáros 
István szociális igazgató és Szo
molányi Gyula vezérigazgató
helyettes. *

OKTÓBER 3-án a péesújhegyi 
stadionban rendezték meg az 
SZMT Kupa labdajátékok me
gyei dötőjét. Kézilabdában a 
MÉV csapata diadalmaskodott, 
labdarúgásban a IV. üzem csa
pata az 5. helyet szerezte meg.♦

A KÖZPONT KISZ-a!apszer- 
vezete a szakszervezet támoga
tásával jólsikerült kirándulást 
szervezett október 3—4-ig a Du
nakanyarban 23 fő részvételé
vel.

Kéfi Mihály
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Haza Szolgálatáért Érdemérem ezüst fokozat Fegyveres erők napja Siklóson
Patczai János

Patczai János 1957-ben jött Somogy megyéből az I. sz. bányaüzembe csillésnek. Nem a magas kereset, hanem az önálló lakáshoz- jutás reményében cserélt otthont és munkahelyet. Pár hónapig dolgozott csupán. Egy erős megfázást követően ugyanis az orvos közölte vele — kitudja miért —, hogy az uránbányát és környékét nagy ívben kerülje el. Eleget tett az orvosi intelemnek, s visszaköltözött oda, ahonnan jött. Még ma is szomorúan jegyzi meg, hogy már kezében volt a nagyon várt Hajnóczi utcai lakáskiutalás.Hat évvel később útja ismét Pécsre vezetett, állást keresett. Ekkor alakult a vállalatnál a polgári fegyveres őrség, ahová rövid töprengés után jelentkezett. Felvették, s most huszonnégy év távlatából úgy fogalmaz, ma már ő is régi bútordarabnak számít, rá. adásul, ha belegondol abba, hogy az alapítók közül ma mar jó, ha öten-hatan vannak.
Beiskolázási segélyek elosztása 
az V. számú bányaüzembenHosszú évek óta bevált szokás üzemünknél, hogy dolgozóinkat az üzemi szak- szervezeti bizottság úgynevezett beiskolázási segélyben részesíti.A gyermekek beiskolázásához a hozzájárulást hosz- szas felkészülés előzi meg, hosszú feladatlánc végeredménye.Évente május közepére a társadalombiztosítási tanács segélyezési albizottsága felkéri a társadalombiztosítási kifizetőhely ügyintézőit, hogy a családi pótlék kifizetési jegyzék adatai alapján állítsák össze a többgyermekes dolgozók (3 vagy 3 gyermeknél több) névjegyzékét, a felemelt családi pótlékra jogosult tartós beteg gyermekek szüleinek névsorát, valamint a gyermekét egyedül nevelő szülők listáját.Mikor ez a névsor részlegszintre lebontva elkészül, a szakszervezeti bizottság a rendelkezésükre álló fel
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(Folytatás az 1. oldalról)jut, a szociális helyzet figyelembevételével. A lakás- szerzés különböző módozataira és kis számban felújítás, tatarozás támogatására jövőre éves szinten körülbelül 80 millió forintot tervez a vállalat.Szabó Sándor tárgyilagosan, illúziókeltés nélkül festette le az 1986-ban várható lehetőségeinket. Tanácsi értékesítésű OTP-lakás nem áll rendelkezésünkre. Harminckét szentlőrinci lakás névlegesen már gazdára talált. Patacs nyugati területén már megkezdődött a közművesítés, ami várhatóan a jövő év végéig eltart.A résztvevőkben a következő gondolatok fogalmazódtak meg. A hallottak alapján képes lesz-e a vállalat megtartani továbbra is vonzerejét? Szentlőrincen

Belépésekor az ÉDÜ-nél — akkor VDM — teljesített szolgálatot, majd fél év elteltével a Központ őrzését látja el. Pár év eltelte után a polgári fegyveres őrséget megszüntették a bányaüzemeknél, külszíni üzemeknél és a Központban, s csak az Ércdúsító üzem és robbanóanyag-raktár őrzése maradt.Patczai János útja a Központból az Ércdúsító üzembe vezetett, ahol hamarosan váltásparancsnok-helyettes- nek nevezték ki. Ez év elejétől a II. sz. őrség parancsnoka.— Sohasem foglalkoztam a huszonnégy év összegezésével. Részben azért, mert az évek gyorsan teltek, de azért is, mivel szeretném a huszonötéves szolgálatot megérni. Ezután majd elmélkedhetek.— Tény azonban, hogy a huszonnégy évben rengeteg hideg éjszakában volt részem. A kívülállók nem látják, hogy milyen az, amikor a szél vízszintesen viszi a havasesőt. A helyét

használható keretből megállapítja az egy gyermekre adható alapösszeget. Ezután az üzem társadalmi és politikai szerveivel megbeszélve az ott elvégzett társadalmi munkák alapján emelik az alapösszeget. Kiemelt gonddal figyelnek az 5—6 gyermeket nevelő szülők segélyezésére.Az elosztási munkában az üzemi KISZ-, párt-, szak- szervezeti és a nőbizottság képviseltetik magukat a tt segélyezési albizottság tagjain kívül. A kifizetést az üzemi pénztár és a szak. szervezet gazdasági felelőse végzi a főbizalmiak mozgósítása segítségével.1987-ben 102 család 302 gyermekét tudtuk segélyben részesíteni. Minden évben, mire a PIÉRT meghirdeti a kedvezményes tanszervásárt, addigra a megállapított összegek kifizetésre kerülnek. A kifizetés után a

a panelházak helyett miért nem építenek családi, illetve sorházakat? Milyen kilátásai vannak a pályakezdőknek és egyedülállóknak?A politikai képzés jövőbeli feladatairól szóló írásos anyaggal kapcsolatos felvetéseket mindenki előre megfogalmazhatta magában. Tény, hogy javítanivalónk ezen a téren is van bőven. Üj ötletekre és módszerre van szükség. Hogyan és milyen formában szervezzük meg és tegyük tartalmasabbá az oktatást? Jelenleg a legcélravezetőbb tömegoktatási forma az ifjúsági fórum. S, hogy láto- gatottabbá tegyük ezeket az összejöveteleket, arra csak egy recept van: a fiatalokat foglalkoztató, aktuális témaválasztás. A KISZ-ve- zetők képzésének eddigi gyakorlatát, a többhetes KISZ-iskolákat a munka- időalap védelme miatt mó

Az őrségparancsnok.nem hagyhatja el egy fegyveres őr sem, hiszen mi őrszolgálatot látunk el. Szükség is van erre, mert mindig akad meggondolatlan ember, aki hozzányúl a társadalmi tulajdonhoz, munkatársai tulajdonához.V. T.—Fotó: Cs. L.

dolgozók visszajelzései kedvezőek (egy-két kivételtől eltekintve).A szülők köszönetét mondanak, örülnek a gondoskodásnak. Aki pedig kevesli, annak elmondom, hogy hozzájárulásról van szó, hiszen a gyermek teljes beiskolázási költségét nem vállalhatja az üzemi szakszervezeti bizottság, s a jó összhang végeredményeként a kedvezményes tanszervásár kezdete előtt kézhezkapott összeg a kedvezmény miatt 20—30 százalékkal többet ér, mint amely összeg kifizetésre kerül.Bármilyen nehéz gazdasági helyzetben van az ország, a megye, a város, az üzem és a dolgozó is, a jövőben is számíthatnak arra, hogy a jogosult gyermekek szüleit ezentúl is hasonló módon figyelemmel kíséri és segíti a szakszervezet. Szarka Tiborné

dosították, a lehetőségekhez mérten munkaidőn kívül, illetve a hétvégeken oldják meg. Az információs hálózatunkat — beleértve az Ércbányász újságot is — szélesítenünk kell, vagyis rendszeres és mindenre kiterjedő tájékoztatást kell nyújtanunk a fiataloknak.A továbbiakban Kalina 
János vette át a szót, hogy tájékoztassa a testületet a MÉV Ifjú Gárda szakasz tevékenységének elmúlt öt évéről, illetve vázolja a következő öt év programját. A 35 IG-tag közül öten Kiváló IG címmel rendelkeznek. Ez bizonyítja, hogy a csapat nemcsak megyei, hanem országos szinten is elismert, komolyan veszi a honvédelmi nevelőmunkát. A versenyek alkalmával nem kétséges a dobogós helyezésük. Ilelstáb Judith

Szeptember 27-én a siklósi sportpályán remek hangulatú programsorozat volt látható, amelyet a fegyveres erők napja alkalmából rendeztek.Az ünnepélyes megnyitó és a hagyományos Tenkes- túra elindítása után fegyveres váltófutásra került sor, amelyen hivatásos és sorállományú katonák, rendőrök, munkásőrök, tűzoltók vettek részt. Ezt követően a határőri és rendőri munkához alkalmazott szolgálati kutyák fegyelmező, őrző, védő bemutatójában gyönyörködhettek a nézők. Látható volt például üldözés, elfogás, nyomkutatás, valamint égő helyiségből csecsemőmentés. Az okos négylábúakat a tűzoltók követték, akik bepillantást engedtek nyújtani a kemény, sokoldalú és nagy felkészültséget igénylő munkájukba.Hatalmas sikert aratott a
Beszélgetés egy brigád 
megszűnése kapcsán 1.

Az Ércdúsító üzemben még a 
nyár derekán megtartott szak- 
szervezeti bizottsági ülésen szó 
volt a brigádlétszám rohamos 
csökkenéséről. A jelenlévők az 
ez évben feloszlott Steinmetz 
brigád feloszlásának okát, kö
rülményeinek vizsgálatát tűz
ték feladatul. Mondván, ha az 
okok orvosolhatók, legalább azt 
sikerül elérni, hogy további bri
gádfeloszlásokra ne kerüljön 
sor.

E témában kerestük fel Si
mon Jánost, az üzem szakszer
vezeti bizottságának titkárát.

— Évek óta szűnnek meg a 
szocialista brigádok az üzem
ben. Miként lehetséges az, hogy 
most a Steinmetz brigád fel
oszlásával került csak igazán 
napirendre az okkeresés?

— A gazdasági munkában a 
brigádok megszűnése nem na
gyon jelentett érezhető válto
zást. A Steinmetz és a koráb
bi években megszűnt Egyetér
tés szocialista brigádokat le
számítva ugyanis olyan terüle
ten szűntek meg brigádok, ahol 
nem folyt konkrét termelő te
vékenység. Így például a mun
kaügyön, a munkásellátáson, a 
titkárságon, a bérszámfejtésnél, 
a számvitelen, a takarítóknál 
stb. akiknek kiválása a gazda
sági eredményeket nem befo
lyásolta. Probléma akkor je
lentkezik, amikor a főként ipa
rosokat tömörítő területen szű
nik meg brigád. Az ő gazdasá
gi vállalásaiknak hiánya már 
gondot jelent.

— Ezek szerint veszteség a 
Steinmetz brigád kiválása a 
mozgalomból?

— Egyértelműen. Gazdasági 
plusz vállalásaiktól az üzem
egység, az üzem ezentúl elesik. 
Ha folyamatában nézzük a szo
cialista brigád megszűnéseket, 
a következő kép tárul elénk. 
Amíg 1980-ban volt 39 brigá
dunk 673 taggal, addig jelenleg

Új határozat - egységes értelmezésSzeptember 15-—17-ig Or- fűn, a III. sz. bányaüzem üdülőjében a vállalati személyzeti vezetők továbbképzésére került sor. Mindezt az indokolta, hogy a Minisztertanács ez évben értékelte az állami személyzeti munkáról szóló határozat végrehajtását. Többek között megállapította, hogy az állami szervek személyzeti munkája tervszerűbbé vált. Tudatosabb lett az utánpótlás kiválasztása, fokozódott a vállalati önállóság, bővült a dolgozók részvétele a vezetők kiválasztásában. Ugyanakkor az állami személyzeti munka gyakorlata nem mindenben igazodott a társadalmi, a gazdasági és a kulturális életben végbement változásokhoz. Ezért a Miniszter- tanács új határozatot hozott az állami személyzeti munkáról.A továbbképzésben az Ipari Minisztérium végre

terroristák elleni harcra is kiképzett rendőrök bemutatója. A Forradalmi Rendőri Ezred speciálisan felkészített tagjai a közelharc fegyveres és fegyvertelen módjaiból adtak egy kis ízelítőt, majd helikopteres ül- dözést-elfogást mutattak be. A műsor végén az MHSZ Ércbányász modellezői rádióirányítású repülőkkel és kisautókkal szórakoztatták a közönséget, bár az erős szél lehetetlenné tette a modellező program teljes bemutatását.A rendezvény alatt és azt követően fegyverzet. és technikai bemutató várta az érdeklődőket. A felállított sátrakban pedig az MHSZ, a Munkásőrség adott tájékoztatást a tevékenységükről, de sátrat állított még a Bűnmegelőzési Tanácsadó Szolgálat is, amely bemutatta a lakások biztonságát szolgáló eszközöket.ifj. V. Gy.

21 brigádunk van 447 taggal. 
Meg kell, hogy mondjam, nem 
is annyira a brigádok számá
nak csökkenése a gond, hanem 
a létszámcsökkenés. Ugyanis 
régebben volt olyan, hogy há
rom vagy négy váltóműszakos 
csoportok, három, illetve négy 
brigádot alkottak.

— Miben látja a brigád meg
szűnésének okát?

— Alapvetően abban, hogy a 
hármas követelménynek a bri
gádok egyre nehezebben tud
nak eleget tenni. Elvégzik gaz
dasági munkájukat, de arra, 
hogy közös kirándulásokat, mo
zi-, színházlátogatásokat szer
vezzenek, s hogy oktatásokon 
vegyenek részt, egyre keveseb
ben szánnak időt. Ennek első
sorban anyagi okai vannak, hi
szen az ÉDÜ-ben kialakult bé
rek nem elégségesek ahhoz, 
hogy abból valaki is tisztessé
gesen eltartsa családját. Ez fő
ként a fiatalokra vonatkozik, 
mert, ha lakáshoz jutnak olyan 
anyagi terhek szakadnak a nya
kukba, hogy szükség van a 
pluszmunkára.

— A brigádok részéről évek 
óta kérés az, hogyha már a 
brigádmozgalmat bizonyos ér
telemben pénzhez kötöttük, ak
kor legyen lehetőség arra, hogy 
vállalkozási szerződéseket köt
hessenek a gazdasági vezetés
sel. Konkrét munkák elvégzé
séért az értékelés után a mun
ka értékének bizonyos részét 
kapják. Így elérhető lenne, 
hogy brigádközösségben dol
goznának, s nem egyénenként 
különböző vállalkozási formák
ban az emberek. Ügy gondol
juk, ehhez egységes vállalati 
állásfoglalásra lenne szükség. 
Ügy tudjuk, vannak már ilyen 
próbálkozások, de hogy milyen 
forrásból finanszírozzák a bri
gádokat, azt nem is sejtjük.

V. T.
(Folytatjuk)

hajtási utasításából adódó feladatok egységes értelmezését beszélték meg a személyzeti vezetők.
Fischer József, az IpM személyzeti osztályvezetője és Széni József főtanácsos előadást tartott az időszerű személyzeti feladatok új határozatának végrehajtásáról. Az MSZMP káderpolitikájának időszerű kérdéseiről, 

Deák László, az MSZMP KB tagja adott tájékoztatót. 
Mészáros István szociális igazgató a vállalati káder- és személyzeti munka aktuális feladatairól szólt.A háromnapos továbbképzésen szó volt még az új határozat szellemében az állami, vállalati szakmai oktatásról, az ifjúságpolitikával és közművelődéssel összefüggő feladatokról. A továbbképzés jól szolgálta az új határozat egyéges értelmezését és a jövőbeni végrehajtását. V. T.
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Folyik a fémtámok felújítása. Csöndör László felvétele
Fémtámkarbantartók a IV. sz. bányaüzemben

A mindig megújulók

I ehbs bmi a már a bányászatban a vágatok nagyobb részét nem fával, hanem korszerű anyagokkal biztosítják. A fejtésekben egyre több típusú, modern biztosító szerkezetet építenek be. Az anyagköltségek csökkentése, illetve a nagyobb teljesítmények elérése érdekében a fa mindjobban kiszorul a bányából és helyette főleg acélszerkezeteket alkalmaznak. A fémtámok felhasználásáról, ellenőrzéséről, javításáról beszélgettünk Oláh Mihállyal, a fémtámkarbantartó részleg vezetőjével.
— A IV. sz. bányaüzem

ben mióta és milyen típusú 
fémtámokat használnak?— Üzemünkben 1984 januárjában indult meg a 7. szinten a szovjet súrlódásos T—25-ös fémtám biztosítás. Ezen kívül TH szálanyagok darabolásával is foglalkozunk. A szálanyagokat komplett biztosító elemként kell a termelés részére biztosítani. Ebben az évben közel 5000 méter szálanyagot dolgoztunk fel a kért mértékben.

— Milyen feladatokat vé
geznek a fémtámkarbantar
tó műhely dolgozói?— A műhelyünket 1985 szeptemberében vettük birtokba, ahol nyolcfős kollektíva kezdte meg a munkát. Ez a munka a megrendelt, beérkezett tárnok tisztításá

Találós kérdés is lehetne. Mi az: Magas, szürke betonhasáb a Nyugat-Mecsek- ben, kettő van belőle, s tulajdonképpen nagy mélységek jelzőoszlopaként mered elő az erdő fái közül? Könnyű a válasz: a IV. és az V. sz. bányaüzem aknatornyairól van szó. Közülük most a fiatalabb testvérrel, az V. sz. bányaüzemi toronnyal, s az itt dolgozó szállítógépészekkel ismerkedhetünk meg. Útikalauzunk Horváth Ottó külszíni szállítógépész csoportvezető.— Az aknatorony 56 méter magas. Belsejében több szintet képeztek ki, ahol az akna üzemeléséhez szükséges berendezések, automa- tikák, szerelőműhelyek helyezkednek el. A legfelső szinten (a torony talpától 40 méterre) építették be a szállítógépeket. Egymással szemben, tökéletesen szimmetrikusan áll a két hatalmas 2,2 MW-os monstrum, s mellettük a gépészek üvegkalitkája. Az adatok ismertetésénél a négyes szám ismétlődik, a kötéldobok 4 méter átmérőjűek, rajtuk 4 darab 1270 méteres kötél. Ezek tartják a 4 darab, egyenként 4 szintes kast. Az akna üzembiztos munkáját egy villanyszerelő,

ból, számozásából, a színkódok felviteléből áll. A karbantartások végén pedig minden egyes darabot nyo- máspórbának vetünk alá. A fémtámokról nyilvántartást is kell vezetnünk, amit rendszeresen ellenőriznek. Két emberünk a bányában kíséri figyelemmel a tárnokát, s így napra készen tudjuk, hogy hol vannak és mikor lettek beépítve.
— Gondolom, azért van

nak veszteségek is.— Sajnos igen. Jelenleg mintegy 9000 fámmal rendelkezünk. Ebből az elmúlt három év során mintegy 7,5 százalékos veszteségünk volt. A veszteség fő oka, hogy a műhely beindulása előtt a csapatok végezték a tárnok rablását, s mivel nem voltak érdekeltek,
egy lakatos és egy szállítógépész csoport szavatolja.A gépterem szinte patikatisztaságú, kellemes, világos helyiség. Ablakaiból gyönyörű a kilátás, szinte a teljes nyugati Mecsek panorámája látható. Horváth Ottó folytatja a bemutatást:— Az aknagépészcsoport fiatal társaság. Hét állandó, két tartalék tagja van. Közülük többen érettségivel, mások pedig gépész, illetve villanyszerelő szakmunkás- vizsgával rendelkeznek. Ahhoz, hogy ezeket a berendezéseket kezelhessék, szükséges továbbá féléves szállítógépész-tanfolyam elvégzése, hat hét gyakorlat (egy rutinosabb dolgozó mellett). Ezután a jelölt vizsgázik, s ha ez sikeres, már „csak’’ az üzemigazgatói és a hatósági engedélyt kell megkapnia.— A gépész munkája fizikailag nem nehéz, hiszen ide csak a karbantartást számíthatjuk. Annál nagyobb viszont az idegi megterhelés, fáradtság, amit a nagy felelősség és a tulajdonképpeni monoton munkavégzés okoz.— Lehető legfontosabb teendőnk a maximális üzembiztonság mindenkori megteremtése. A kasokat

ilyen esetekben a támvesz- teség ugrásszerűen növekedett.
— Mit mutatnak a fémtá

mok gazdasági tényezői?— A gazdaságosságot a holtidő nagyban meghatározza, gondolok itt a beépítés és a kirablás közötti időszakra. Több száz olyan fámmal rendelkezünk (a megfigyelések alapján), amelyeket az év során 4—5 esetben építettünk be, s közben a karbantartásukat is elvégeztük. Ezekkel a tárnokkal a kifejtett tonna meghaladja az 50—70 ton-, na kitermelést éves szinten. Viszont több olyan tárnunk is van, amelyek közel egy éve nem forogtak. Ezt a mennyiséget szeretnénk a minimumra csökkenteni.— A mi kis kollektívánk a bányában folyó termeléshez annyiban tud hozzájárulni, hogy a csapatok által megrendelt biztosító anyagokat mindig pontos időben és a kívánt mennyiségben juttatjuk el, amelyekkel biztosíthatják a munka zavartalanságát és folyamatosságát. ifj. Varga Győző
karvastagságú, többszörösen túlméretezett kötelek tartják, túlfutásuk ellen pedig több végálláskapcsolóautomata berendezés működése a biztosíték. Nyugodt szívvel mondhatom tehát, hogy a biztonsági berendezések gyakorlatilag kizárják a balesetet!Benedek Sándor L

Képünkön Horváth Béla és Szénási János gépkarbantartást végez.S.-né Forr Anikó felvétele

nagy gonddal, példásan beácsolt feltörésfejből két meredek gurító „kapuján” parancsol álljt a tiltó kereszt. A szkré- perkanál most a harmadik, csaknem szintes kamra bejáratánál pihen dolgára várva, míg a 19-es csapat emberei az utolsó ácsolat beépítésén szorgoskodnak avájvégen.Mire az utolsó feszke is a helyére kerül, Medve 
László körletvezető-helyet- tes és Szabó Győző körletgeofizikus döntenek az éppen művelés alatt álló fejtési kamra sorsáról.— Lekutatjuk és lezárjuk, mellette nyitunk újat — magyarázzák —, de úgy, hogy innen legalább másfél méteres pillért hagyunk.Miközben Varga Lajos csapatvezetővel megbeszélik a továbbiakat, a brigád másik két tagja, Jobbágy Gyu
la bányamérőnek segédkezik és csakhamar eldől, hol is lesz majd az új fejtési kamra széle.Amikor legutoljára a 19- esen jártam, még az 5. szinten dolgoztak. Ök voltak az utolsó mohikánok, akik kitermelték annak az azóta már felhagyott területnek vágatpillérekben megmaradt, de még leművelhető érceit.Ma már csak a csapatvezető van itt az akkoriak közül.— Tulajdonképpen teljesen lecserélődött a társaság — magyarázza. Ez már a harmadik generáció azóta, hogy az egykori Bus Imre- féle társaság legendássá vált.

— Sokan még ma is em
legetik őket.— Nem is csoda, mert ők aztán nagyon „kenték” a szakmát — mondja Varga Lajos. — Mindent csak egyszer csináltak meg, de azt olyan precízen, hogy többé nem volt vele gond.

— Ügy hallom, a mosta
niakkal sincs probléma.— Mi, akik a régieknél tanultunk, megpróbáltuk ezt a tudást továbbadni. A mai-

VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATÓK 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE az év elejétől (1987. I—X. hónap)

vállalat:
fémtermelés kg 
vágathajtás fm 
létszám fő
geológiai mélyfúrás fm

ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEM:
vegyi feldolgozás t

BANYAÜZEMEK:

nyersérctermelés fkg 
vágatliajtás fm

99,9%
103,4%
99,1%

118,5%

101,4%
II. III. IV.

százalékban
99,6 98,5 97,7

105,5 100 105,1

Varga Lajos csapatvezető
ak — mutat társaira, Fá
bián Károly segédvájárra és Büki Károly vájárra — is jól értik a szakmát. Aki hozzánk jön, nem maradhat csillés. Másfél éve dolgozik együtt ez a gárda így, aztán már, jól összeszoktunk és 105—110 százalék között alakul a teljesítményünk.

— Legutóbb milyen bri
gádcímet szereztek?— Semmilyet — mondja a csapatvezető kicsit kényszeredett mosollyal. — Ugyanis nem adtuk le a brigádnaplót. Persze szerintünk egy kollektíva munkáját a teljesítménye és nem a brigádnapló minősí-
Ülésezett a vállalati pártbizottság

(Folytatás az 1. oldalról) Az előterjesztés negyedikfejezetének indulópontja a gazdasági-társadalmi kibon. takozási program feladatainak meghatározásában aktív szerepet vállaló személyek javaslatainak feldolgq- zása, véleményük.. ér téljelpi- se. Ki kell szélesítenünk a

szkréperezés közben.Berényi Tamás felvételeti, de többet ilyet nem teszünk. Biztos megint nagy veszekedés lesz, hogy ki csinálja meg a brigádnaplót, de idén le fogjuk majd adni.
— Veszekedés?— Ez egyébként nálunk nagyon ritka. A két szak is nagyon jól megvan egymással. Ha valamelyik elront valamit — ha kilő néhány ácsolatot —, a másik rendbehozza. Szóvá se tesszük egymásnak, hiszen egyrészt ez a dolgunk, a kötelességünk, másrészt pedig dőreség lenne olyat feltételezni, hogy bárki is szándékosan rosszat csinál.Nógrádi Gábor

javaslatot tevők körét, a javaslatok feldolgozásának és alkalmazóinak táborát. A különböző pártrendezvényeken elhangzó javaslatokat a pártvezetőségeknek, illetve pártbizottságoknak fel kell dolgozniuk.. A saját líatá^ körbe (tartozókat1 ' helyileg ? kell megvalósítani, a más munkaterületre vonatkozókat, vagy felsőbb döntést igénylőket az érintetteknek kell továbbítani. Ennek formai és tartalmi biztosítására minden javaslatra egy hónapon belül érdemi választ kell adni, majd azt a következő taggyűlésen szóban is meg kell ismételni. E gyakorlattal várható, hogy a javaslatokat az érintettek az eddigieknél alaposabban feldolgozzák és alkalmazzák.A továbbiakban szólt az előterjesztés a vezetőkkel szemben támasztott követelményekről, a színvonalas vezetői munka megbecsüléséről, a fiatalításról, valamint az agitációs és propagandamunka feladatairól. Javasolta, hogy az előttük álló termelési és gazdálkodási teendők megoldására célfeladatokat tűzzön ki a vállalat vezetése, majd a tárgyévi feladatokat felölelő átfogó intézkedési tervek is készüljenek. Végül az előterjesztés a következőkkel zárult: A vállalati pártbizottság felhívással fordul egész dolgozó kollektívánkhoz, kommunistákhoz és párton kívüliekhez, vezetőkhöz és beosztottakhoz, fizikai, műszaki, alkalmazott dolgozóinkhoz, hogy szorgalmas, eredményes munkával járuljanak hozzá a párt és a kormány kibontakozási programjának végrehajtásához, vállalatunk feladatainak teljesítéséhez. dr. Patla Károly
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A szó elszáll...

Csöndör László felvétele
»

Margit néni a pult mögöttA Ságvári étterem kiszolgáló pultja mögött nap mint nap egy őszülő, mindig kedves, mosolygós, idős asz- szony képe fogadja az odaérkezőt. Mielőtt idáig eljutott, rögös utat járt be élete során. Gyermekkora abban különbözött a hasonló korú társaitól, hogy a jobb megélhetésért dolgoznia kellett szülei kevés keresete mellett. A hat elemi iskola elvégzése után a napszámosok keserves munkája várt rá. ű ebben is kitűnt, dolgozott az erdőben favágóként a férfiak között és hazatérve várt rá az otthoni munka.Szebb és jobb napokat remélve az élettől, 19 évesen férjhez ment, de a háború közbejött, férjét kivitték a frontra, innen még visszatért, még egyszer felcsillant a boldogság reménye, de a másodszor is

frontra vezényelt férje többé nem jött haza... Egyedül maradt a kisfiával és kislányával. Nehéz időket élt át a család. Margit néni gondterhelt életét tovább nehezítette 9 éves kislányának elvesztése, végzett vele korunk súlyos betegsége.Harminchét évesen megismerkedett élettársával, akit a közeli hónapokban ragadott el a halál. Most hatvanhét évesen egyedül él. Az élettel szemben türelmes asszony mint mondotta, sok jót eddig sem, de ezután sem vár az élettől. Mindössze ami megmaradt: a gyermeke és unokája tisztelete. és szeretete és ez számára sokat, idős napjaira az örömet jelenti. Remél, jük, hogy Margit néninek most már valóban szép álmokkal teli éjszakái lesznek.
K. M.

Amikor a minap, ki tudja már hányadszor mesél
tem hároméves kislányomnak a „Piroska és a far
kas”-!, nem is egészen váratlanul az alábbi kérdést 
szegezte a mellemnek:

— Miért vágta fel a vadász bácsi a farkasnak a 
hasát?

— De hiszen tudod! Hogy Piroskát és a nagymamát 
kiszabadítsa.

A kérdések aztán már egymást követték és cseme
tém így hamarosan azt is megtudhatta, hogy a va
dász bácsi valószínűleg még annál is nagyobb kést 
használt, mint amivel anyu kenyeret szokott szelni és 
a gonosz farkas pocakjába azért nem dinnyéket ra
kott, mert a kő még a dinnyénél is nehezebb, bár ez 
utóbbi sem rossz ötlet, mert akinek mérhetetlenül sok 
dinnye van a gyomrában, az egészen biztos bepisil.

Utólag ugyan felmerült bennem, hogy az egész kér- 
dészuhatagnak az elejét vehettem volna, ha mondjuk 
mindjárt az elején eképpen érveltem volna: — Édes 
kislányom, a vadász bácsi azért vágta fel a farkasnak 
a hasát, mert ezt valaki így írta le. Butaságokat ne 
kérdezz!

Szégyen, de ez a frappáns válasz akkor nem jutott 
eszembe, ám legalább az vigasztal, hogy kielégítettem 
a pici kíváncsiságát. Egyébként — ezt ne vegyék di
csekvésnek —, de ha valamit értelmesen megmagya
ráznak neki, azt megjegyzi és, ha megérti, tudomásul 
veszi.

A fent említett frappáns válasz akkor jutott eszem
be, amikor azt hallottam, miszerint dolgozóink több 
helyen is felvetették már, mi az oka annak, hogy a 
föld alatti munkakörből rehabilitáltak — hacsak 
nem vájárok — nem kaphatnak olyan százalékú 
hűségjutalmat, mint munkaképességük megváltozása 
előtt? Állítólag minden alkalommal azt a választ kap
ták. hogy azért. MERT EZT VALAKI ÍGY ÍRTA LE.

Kényelmes álláspont. Ráadásul azzal a veszéllyel 
sem fenyeget, hogy az ember magyarázkodni kezd, 
aztán valami dőreséget mond. Igaz, a szó elszáll... 
és ugyebár az írás az, ami megmarad...

Tudom, bizonyára vannak olyanok, akik a szemem
re vetik, mi a fenének „kényeztetem” ennyire a lá
nyomat. Mi a csudának kell neki mindent megmagya
rázni?

Nos azért, hogy okosodjon és, ha felnő, ne eléged
jen meg azzal, ha a következő (agy)velőtrázóan gya
korlatias, megfontolt és alapos felvilágosítást kapja a 
kérdésére: „Ez azért van így, mert valaki így írta le”.

N. G.

1. A Kutató-méyfúró üzem 
dolgozói a következő problémá
kat vetették fel: Több pécsi 
hivatalban és üzemben meg
szüntették a takarítói állást és 
megfelelő díjazásért a hivatali, 
illetve üzemi dolgozók vállalják 
a takarítást. Nálunk nem lehet
ne-e ugyanezt csinálni? Az új 
munkajogi rendelkezés szigorít
ja az igazolatlanul hiányzók el
bírálását. Nálunk mi lesz a 
sorsa az 5—7—9 műszakot hi
ányzóknak?A felvetésekre Juhász Ká
roly munkaügyi osztályvezető válaszolt.— A mellékfoglalkozású módszernek jogi tilalma nincs. Nálunk is évek óta alkalmazzuk egyes területeken. Üzemi hatáskörben lehet dönteni az alkalmazásról.— Az igazolatlan mulasztók leszámoltatása jogi lehetőség. A munkaerő-hiány miatt azonban nem minden

esetben szükséges a leszá- moltatás. Ez esetben viszont egyéb hátrányok (hűségjutalom, év végi részesedés csökkentése stb.) érik a dolgozókat. Minden személynél mérlegelés kérdése — üzemi hatáskörben — a leszá- moltatás és a „kilépett” munkakönyvi bejegyzés alkalmazása.
2. A Kutató-fejlesztő üzem 

dolgozói azt kérdezik, hogy — 
az anyagtakarékos időben — 
mi indokolta a II. sz. bánya
üzemi Irodaépület vastag vako
lását?A kérdésre dr. Czeglédi 
Béla üzemigazgató válaszolt.— A tervezők elsősorban hőtechnikai szempontból tartották szükségesnek a vakolást.

Gácsi Mátyás

Három kívánság
Gyerekkoromban gyakran ál

modoztam a jóságos tündérről, 
aki teljesíti három kívánságo
mat. Hittem benne, még sem 
jött. A világ azóta nagyot vál
tozott. Ha most újra gyerek le
hetnék, a legképtelenebb álma
im is teljesülnének — kiment
hetném Szikora Robit a vízből, 
puszit adhatnék Alain Prost- 
nak, vagy államfői kocsival 
mehetnék iskolába. A jóságos 
tündér a Magyar Televízió ké
pében bármilyen kívánságot 
teljesit.

Ahogy néztem a tévében a 
Három kívánság című gyermek
műsort, elgondolkodtam: Va
jon én mit kérnék a tündértől? 
Először is kell egy lakás. A 
szobákba némi bútor, a ház 
előtti parkolóba pedig egy ko
csi. Természetesen szeretném 
ruhatáramat felújítani. Nyaran-

Hívódíj a legjobbaknak

ként a Riviérán, hideg időben 
a Kanári-szigeteken tölteni né
hány hetet. És, ha mindezek 
teljesülnének? — kérdezem ma
gamtól. Az emberi természetből 
kiindulva, akkor jönnének az 
újabb és újabb vágyak. De jó 
lenne ha ...

Nem. Inkább békét szeret
nék az utcákon, a postán, a 
hivatalokban mosolygó arcokat, 
az üzletekben pedig udvarias, 
csinos eladókat, akik készség
gel kínálják portékáikat. A 
szétesett családok egycsapásra 
újra meleg, családias otthonok
ban éljenek, az árvák és egye
dül élők találjanak szülőkre, 
társakra. A jómódban élők se
gítsenek a rászorultakon, s 
szűnjék meg az éjjel-nappali 
munka, a kuporgatás, a nye
részkedés!

Képtelenség. Abbahagytam az 
álmodozást, mert rájöttem, hogy 
felnőttem, s most már egészen 
más szemüvegen át nézem a 
világot. Amiket mi, felnőttek 
kívánnánk, jóval több lenne 
háromnál és azokat sajnos 
egyetlen tündér sem tudná tel
jesíteni. Pedig de jó lenne 
ba ...

H. J.

Pályázati felhívás 

„Ilyennek képzelem a bányászt”
Ezzel a címmel rajzpályáza

tot hirdet a MEV II. sz. bánya
üzem szakszervezeti bizottsága.

A pályázat célja: a Bányá
szati Mú'zeum föld alatti bá
nyatérségeinek megismertetése 
az ifjúsággal, és ezen túl an
nak bemutatása, hogyan képze
li az ifjúság a föld alatti mun
kát végző embert.

A pályázatra beküldött leg
jobb alkotásokból 1987. decem
ber 5-én, a Ságvári Endre Mű
velődési Házban, majd ezt kö
vetően 1987. december 15-én az 
Apáczai Csere János Nevelési 
Központban kiállítást rende
zünk.

A pályázatot két kategóriában 
hirdetjük: I. kategória: I—IV. 
osztályos tanulók. II. kategória: 
V—Vili. osztályos tanulók. A 
rajzok mérete: 30x40 centimé

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
októberi programjából

21-én 19.00 órakor: Gergely
Róbert önálló estje. Világsláge
rek, musicalok, örökzöldek. Be
lépődíj : 40 forint.
Pécsi Nyitott Színpad

26-án és 27-én 19.00 órakor: 
Mrozek: Emigránsok. AA: Mi
kuli János, XX: Pilinczes Jó
zsef. Rendezte: Vincze János. 
Belépődíj: 50 forint.
Ságvári Mozi

17- én: Téma (szovjet film).
18- án: Árulás és megtorlás 

(kínai film).
24- én: Ifjú Frankenstein (USA 

film).
25- én: Mária szerelmei (USA 

film).

ter. A technika szabadon vá
lasztott.

A rajzok hátlapjára kérjük 
felírni a tanuló nevét, címét, 
osztályát, az iskola nevét, az 
édesapja foglalkozását és mun
kahelyét.

A jutalmak, dijak átadása ka
tegóriánként 1987. december 5- 
én 9.30 órakor a Ságvári End
re Művelődési Házban lesz a 
kiállítás megnyitásán.

Beküldési határidő: 1987. no
vember 10.

Cim: Apáczai Csere János Ne
velési Központ és MEV II. sz. 
bányaüzem szakszervezeti bi. 
zottság.

A Bányászati Múzeum meg
tekintése díjtalan.

Sok sikert! Jó szerencsét!
MÉV II. sz. bányaüzem 
szakszervezeti bizottság

31-én: A Jávor (magyar film).
Az előadások 16.00 és 18.00 

órakor kezdődnek.
Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
októberi programjából

17—20-ig: informatikai Ván
dorgyűlés és számítástechnikai 
kiállítás. Közben számitógépes 
vetélkedő! A kiállítás megte
kinthető: 8.00—17.00 óráig.

23-án: Az I. sz. Nyugdíjas 
Klub kirándulást szervez a Me
csekre.

28-án 11.00, 14.30 és 17.00 óra
kor: Zi’Zi bolygó titka, fantasz
tikus mesejáték gyerekeknek.

28- án 18.00 órakor: Biometód 
Kertbarát Klub. Téma: Zöld- 
trágyázás jelentősége. Előadó: 
Tóth Attila.

29- én 16.00 órakor: I. sz. 
Nyugdíjas Klub.

3l-én 17.00 órakor: Kertvárosi 
Egyedülélők Baráti Köre. Té
ma: Az új adótörvény. Előadó: 
dr. Zeller Gyula.

Nagykanizsán, a központi bányásznapi ünnepségen adták át a BDSZ művészeti Nívódíját, a Ságvári Endre Művelődési Ház Képző- művészeti műhelyének, valamint a műhely vezetőjének kijáró elismerést.A fenti hír önmagáért beszól, s mint minden elismeréshez, úgy ehhez is csak gratulálni lehet. Ezt tettük mi is, amikor a JPTE Tanárképző Karán parányi múzeumnak, könyvtárnak is beillő szobájában kerestük fel dr. Pandúr Józsefet, a Képzőművészeti műhely vezetőjét.Beszélgetésünk elején szóba került, hogy a Bányász Képzőművészeti műhelyt a két bányavállalat, pontosabban azoknak művelődési házai — Ságvári, József Attila — tartják fenn.Pandúr József 1971-ben került a nagymúltú, a szénbányáknál, a Puskin Művelődési Házban működő képzőművészeti szakkör élére. Pár évvel később e szakköri munka mellett a Ságvári Endre Művelődési Ház felkérte a festő-rajzoló szakkör vezetőjének. A két művelődési ház képzőművészeti szakköre négy szakcsoportban — festő-rajzoló, szövő, tűzzománc, grafikus — 1985 óta együtt munkálkodik, közösen alkotva a Bányász Képzőművészeti műhelyt. A műhely mintegy 30 taggal dolgozik, van közöttük bányavállalati dolgozó, tudományos kutató, tanár, óvónő, nyugdíjas és diák is. Hétfői napokon a festőcsoport, kedden a grafikusok, szerdán a szövők

és a tűzzománcosok találkoznak és mélyülnek el az önmegvalósító munkában. Nem művészek ők, hanem az amatőrmozgalom részesei, akik igényes, kultúráló- dásra otthont adó légkörben munkálkodnak, alkotnak. Többen vannak a műhelytagok között olyanok, akik mind a négy csoport foglalkozásait felkeresik, egymásért, a míves munkáért.Az alakulás óta eltelt időről Pandúr József címszavakban a következőt módja:— Már az alakuló évben Nívódíjat értünk el megyei kiállításon. Ez év tavaszán a Művelődési Minisztérium és a KISZ KB által meg

A felkészülés órái. Csöndör László felvétele

hirdetett Művészeti Ösztöndijat pályáztuk meg, sikerrel. A bányásznapon elnyert művészeti Nívódíjra úgyszintén büszkék vagyunk.— Számomra az a szívmelengető, hogy a műhelyben komoly barátságok köttetnek. Itt nincs torzsalkodás, vannak viszont közös szakmai utazások, kirándulások, amik teljessé teszik a közösség jó hangulatát. Nagyszerű légkörben dolgozunk együtt, mint most, is, amikor az orfűi alkotótáborban készült anyagokat készítjük elő kiállításra — mondotta rövid beszélgetésünk végén Pandúr József.
V. T.

GROSZ KÁROLY: 
SZOCIALIZMUS 
ÉS KORSZERŰSÉG- 
NEMZETI ÉS TÖRTÉNELMI 
FELELŐSSÉG

A Grósz Károly kötetében 
szereplő Írások, interjúk gon
dolatmenetét mindvégig az ered
ményes cselekvést gúzsba kötő 
dogmák elutasítása jellemzi. 
Ilyen jócskán akad, legyen szó 
a teljes foglalkoztatottság ér
telmezéséről, a jövedelemkü
lönbségekről, vagy arról, hogy 
a nagyüzem magasabb rendű-e 
mint a kisüzem.

Grósz Károly írásaiban arra 
biztat, hogy keressük az új 
megoldásokat. Még akkor is, 
ha mint mondja: „Az új meg
oldások keresése közben ter
mészetesen tévedni is lehet. 
Tévedni — különösen gyakorta 
— nem jó dolog, előbb vagy 
utóbb felelni kell érte. De a té
vedésnél még károsabb, ha a 
tévedéstől való félelem miatt 
nem vállalkozunk semmi több
re, újra . ..”

A kötetben több helyen is ta
lálkozunk azzal a gondolattal, 
amely a kreatív, alkotó és újí
tó szellemű emberek támogatá
sát hangsúlyozza, legyenek 
akár vezetők, akár beosztottak. 
Azt, hogy a pártszervezetek 
nemre, rangra, múltbéli érdem
re tekintet nélkül álljanak a 
kreatív emberek mellé, hogy 
ne a megalkuvó középszerűség 
uralkodjon. Nem tagadja a 
szerző, hogy ez és általában a 
fejlődés ma a korábbiaknál na
gyobb konfliktusokkal jár. 
Ezért különösen nagy felada
tok hárulnak a politikai mun
kára.

Az információkban felvetett kérdésekre
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Összekötő 
út épül 
az V-ös üzem 
és a Nyárás- 
völgyi út 
közöttA Mecseki Erdő. és Fafeldolgozó Gazdaság saját beruházásban mintegy 3 kilométeres összekötő utat épít a címben említett szakaszon. Az útépítésről — melynek befejezése után jelentősen lerövidül az V. sz. bányaüzem és Hetvehely (Sásd—Szentl&rinc) közötti távolság — Kramer Antal, a gazdaság vezérigazgató helyettese adott tájékoztatót.Elmondta, hogy eredetileg más vállalatokkal (köztük a MfiV-vel is) közösen szerettek volna egy szélesebb, buszközlekedésre is alkalmas utat építeni, de az igen magas költségek miatt ez a megoldás nem felelt meg. A jelenlegi tervek szerinti egynyomsávos (3 méter széles) szakaszt mintegy 2 éves átfutási idő alatt, külső szervekkel kívánják megépíttetni. Az idén a talajmunkát és az útalapot szeretnék befejezni, majd jövőre kerül rá a végleges burkolat. Ekkor végzik majd el az útmenti árkok építését és az egyéb terep- rendezést is.A jelenlegi álláspont szerint az összekötő út elkészülte után — annak ellenére, hogy a gazdaság saját útja lesz — általában közútként üzemel majd. Kivételt képeznek azok az időszakok, amikor nagyobb erdei munkák során az egyéb forgalom zavarná a gazdaság erőgépeinek, szállítóeszközeinek folyamatos munkáját. Benedek S.

Környezetvédelem az Ércdúsító üzemben 1.környezetvédelmi gondok, problémák a vegyi üzemekben mindig nagyobb súllyal jelentkeznek, mint az egyéb jellegű üzemekben. Ez természetes dolog, hisz a környezetszennyező anyagok elsősorban a vegyi anyagok és ezek az anyagok a vegyi üzemekben nagyobb mennyiségben vannak jelen több a vegyi hulladék is, mint másutt. így van ez az Ércdúsító üzem esetében is. Az ÉDÜ-ben a vegyi anyagok okozta gondok mellé jön még az uránérc feldolgozásából adódó speciális gond, amit a radioaktív anyagok jelentenek. Itt tehát a klasszikus környezetvédelem párosul a radiológiai környezetvédelemmel.A környezetvédelem kiterjed: a levegő tisztaságának a védelmére, a víztisztaság védelmére, a veszélyes ipari hulladékok hatástalanítására, kezelésére, a kommunális hulladékok feldolgozására, elhelyezésére. Ezekből a fő szakterületekből is adódik még a talajvédelem és a tájvédelem.A környezetvédelem szakterületeire vonatkozóan jogszabályok, rendeletek rögzítik a követelményeket, amelyeket teljesíteni kell, illetve kellene. Néhol és néha kellene, ugyanis a környezetvédelmi előírások teljesítése olyan gazdasági követelményekkel járhat, amelyet a gazdálkodó egység nem tud elviselni. Ilyenkor kompromisszum születik, de a természet ezeket a kompromisszumokat ma már nem tudja elviselni. Egyre nehezedő gazdasági helyzetben, egyre nehezebb lesz a környezetvédelmi követelményeknek eleget tenni, bár mindenki tudja, hogy ennek beláthatatlan következményei lesznek.Nézzük meg ezek után, hogyan birkózik meg a kör
Mit kell tudnunk a rizikófaktorokról? 2.
M agyarországon az elmúlt évtizedekben olyan mértékben 

növekedett az elhízás, hogy szinte népbetegségnek szá
mít. Ennek .jelentőségét akkor értjük meg, ha tudjuk, 
hogy sok egyéb betegség szinte szükségszerű követ

kezménye az elhízásnak. Régóta ismert tapasztalat, hogy a kö
vérek 70 százaléka magas vérnyomás betegségben szenved, 50 
százaléka cukorbeteg, 30 százalékában zsírsav felszaporodás 
mutatható ki, mely kicsapódik az erekben és a későbbi érel
meszesedés, illetve érelzáródások okozója (szívinfarktus, agy
vérzés, érszűkület) nagyobb a hajlam az elhízottak körében a 
köszvényre és a túlzott súlyfelesleg okozta ízületi megbetege
désekre. A kövérek átlagosan 15—20 évvel rövidebb ideig él
nek. Ezek az összefügések már régóta jól ismert tények. Nem 
véletlen, hogy például az amerikai biztosító társaságok évtize. 
dek óta az átlagon felüli testsúlyúakat — bármilyen korban 
vannak is — magasabb díjtételek kifizetésére kötelezi életbiz
tosítás kötésekor. Igen nagyszámú statisztikájuk bizonyította 
hogy az elhízott férfiak halálozása szív- és érbetegség követ
keztében 49 százalékkal, a nőké 75 százalékkal magasabb mint 
a normál testsúlyúaké.

Az elhízásról

nyezetvédelmi feladatokkal az Ércdúsító üzem.2. A levegő tisztaságának 
a védelme:Az Ércdúsító üzem területéről füstgázok és radioaktív anyagok kerülnek a levegőbe. A füstgáz a hőközpont kéményén távozik a levegőbe. Kéndioxidot és szilárd anyagokat tartalmaz. Mindkét komponens mennyisége olyan kicsi, hogy bőven a megengedett szint alatt van. Környezetszennyezési bírságot nem fizet az üzem. A füstgáz az olaj gőzkazánokban történő elégetéséből származik. A végtermék üzemrésznél levő kéményen kis mennyiségű urán, az ércdombok felületéről ércpor, radongáz, illetve a belőle keletkező radontermékek kerülnek, kerülhetnek a levegőbe és terjednek szét az időjárási paraméterek függvényében. Ezeknek a radioaktív anyagoknak a mennyiségét az Ércdúsító üzem ée a zagytározó környezetében több mint húsz éve igen körültekintően vizsgáljuk. Ezeknek a vizsgálatoknak a helyét, gyakoriságát a Kerüle

Bányaüzemeinkben történt 
felmérésünk során megvizsgál
tuk bányászaink tápláltsági ál
lapotát. Ennek mértékéről a 
testsúly és testmagasság viszo
nya ad felvilágosítást. Kiderült, 
hogy az elhízás aránya az or
szágos átlagnál is rosszabb: bá
nyászaink 80 százaléka túlsú
lyos.

Sokszor hallani az ellenvetést 
is az elhízottak részéről: „Én 
nehéz fizikai munkát végzek, 
ezért kell a jó kondi”. Ez egy 
széles körben elterjedt tévhit! 
A jó kondíció nem egyenlő a 
felesleges súlytöbblettel! Sőt, 
ellenkezőleg. A jó kondíciót a 
fejlett izomzat biztosítja és nem 
a zsírtömeg. Közismert, hogy 
egy normál testsúlyú, fejlett 
izomzatú embernek sokkal jobb 
a fizikai teljesítőképessége, 
mint egy elhízott embernek. A 
kövér ember ugyanazon fizikai 
igénybevétel mellett sokkal ha
marabb fárad el, kiizzad, el
gyengül, légszomja keletkezik, 
egyre csökken a teljesítőképes
sége. Egyszerű hasonlattal ez 
nyilvánvalóvá válik. Ha valaki 
10 vagy 20 kilogramm súlyfe
lesleggel rendelkezik, ez azt je
lenti, hogy ha normál súlyú 
lenne, 1 vagy 10 kilogrammos 
zsákot kellene cipelnie a há
tán és így kellene dolgoznia, 
élnie. Ez csak egy hozzávető
leges hasonlat. A valóság még 
rosszabb fizikai aktivitásnál 
normális testsúly esetén a szer
vezetben a vérelosztás az izom
zat táplálását szolgálja, elhízás 
esetén ugyanazon vérmennyi
ségnek a felesleges zsírtömeg 
vérellátását is biztosítania kell, 
ennyivel kevesebb vér jut az

ti Bányaműszaki Felügyelőség, a KÖJÁL egyetértésével írja elő minden évben. A vizsgálati eredményeket minden évben zárójelentésben kell értékelni. Mintavételi állomások létesültek a vizsgálat környezetében, minden irányban. A minták gyűjtésének, feldolgozásának, analitikai és radiológiai elemzésének szervezett rendje, rendszere van.Ezeknek a radioaktív anyagoknak a mennyisége együttesen is és külön-kü- lön is két-három nagyságrenddel vannak a vonatkozó szabványban előírt értékek alatt. Ebben a nagyságrendben ma már indokolatlan ezeknek a vizsgálatoknak az ismételt elvégzése, indokolatlan óvatosság, felesleges költségráfordítás. Ma még hatósági előírás kötelez rá.Különösen sokat tett az üzem a végtermék üzemrész kéményén a füstgázokkal távozó természetes urán mennyiségének a csökkentése érdekében. Többféle pormegkötési módszer látott már napvilágot. Legjobb hatásfokú berendezésnek a folyadékcirkulációs leválasztó, majd a legújabb beruházással üzembehelyezett Venturi-mosórendszer bizonyult. Ezek a berendezések többmillió forintba kerültek, de hozták a várt eredményt. Ezeknek az intézkedéseknek jelentős gazdasági eredménye is volt és igen nagy a környezetvédelmi jelentőségük is.tlr. Bárány Imre
izomzatba és egyéb létfontos
ságú szervbe, például agyba, 
májba, végtagerekbe stb.

Az elhízás oka a túltáplálko- 
zás, a mennyiségileg fokozott 
táplálékbevitel és a minőségileg 
nem megfelelő táplálékösszeté
tel. Ezt a tényt egyértelműen 
bizonyítják a több éve folyó 
kiváló szakemberek segítségé
vel végzett táplálkozástudomá
nyi felmérések hazai tapaszta
latai is. Aránytalanul magas a 
nagy kalóriatartalmú táplálé
kok, cukorféleségek, zsiradé. 
kok, alkoholféleségek fogyasz
tása. Mindhárom zsírfelesleget 
eredményez. Emellett megter
heli a hasnyálmirigy inzulinter
melő sejtjeit, melyek egy ide 
után kimerülnek, s hamarosan 
kialakul a cukorbetegség.
Hogyan védekezzünk az elhízás 

ellen? Mindenekelőtt az előbb 
említett három nagy kalóriatar
talmú ételféleségeket (cukor- és 
lisztfélék, zsír, alkohol) kell 
csökkenteni a táplálkozásból 
Több szempontból egészsége
sebb az étolaj a zsírnál. Fokoz
ni kell a gyümölcsök, zöldség
félék, korpáskenyér, korpás 
liszttel készült élelmiszerek fel
vételét. A magas vérnyomás 
megelőzése szempontjából lé
nyeges a túlzott sóbevitel kor
látozása. A fizikai aktivitás, 
sportolás segít az elhízás meg
akadályozásában, természetesen 
csak egészséges, normál táplál
kozás esetén. Kevesen tudják, 
hogy a szükséges (és nem több) 
táplálékmennyiség napi ötszö
ri, kisebb étkezésben fogyaszt
va, kétszer ritkábban okoz el
hízást, kétszeresnél is ritkáb
ban alakul ki cukorbetegség és 
háromszor ritkábban okoz az 
érrendszeri betegségeket előidé
ző koleszterinszintet a vérben, 
mint ugyanazon táplálékmcny. 
nyiség napi kétszeri vagy há
romszori étkezésben elfogyaszt
va. Tehát nem éhezni kell, ha 
nem mennyiségileg és minősé
gileg egészségesen táplálkozni 

Ha az elhízást és a következ
ményes betegségeket meg akar
juk előzni, ezt már gyermek
korban kell elkezdeni. Szomo
rú adat, hogy a kövér szülök 
gyermeke több mint 80 száza
léka elhízott, így ezekben a 
gyerekekben már sokkal előbb 
várható a kövérség okozta be
tegségek kialakulása.

dr. Fenyvesi Éva
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Veres Zoltán 
körletvezető-helyettes

Berényi T. felvételeAlig egy éve, hogy a frissen végzett bányamérnök először akasztotta fel márkáját a III. sz. bányaüzem lámpakamrájában, de bizonyára alig akad bányász, aki — legalábbis a III-as körletből — ne ismerné őt. Ez annál is inkább valószínű, mert szeptember elsejétől már mint körletvezető-helyettes tevékenykedik.— A matematika és a fizika szeretete volt az, ami a Miskolci Nehézipari Műszaki Egyetemre irányított — mondja az ifjú bányamérnök. — Bár a szakmáról nem sokat tudtam, de még gimnazista koromban egyik barátommal lementünk motorral Recskre.
Bevezetett hasznos újítás
r

Útpálya betonpanelből 
gumikerekes szállításhoz

Szeretném ezt az igen hasz
nos újítást egy kicsit köze
lebbről bemutatni. Föld alatti 
szállításnál önjáró, gumikere
kes bányagépek (fúrókocsi, ra
kodó-szállítókocsi, kiszolgáló 
berendezések stb.) alkalmazá
sa során problémát jelent, hogy 
a gépek a vágat talpát kikop
tatják, végső soron az szállí
tásra alkalmatlanná válik. Ez 
ellen az útpálya lebetonozásá- 
val, vagy helyszíni perkolációs 
meddő elterítésével próbáltak 
védekezni. Betonozáskor a 
szükséges várakozási idő ter
meléskiesést okoz, a meddőelte
rítés pedig nem vált be és bal
esetveszélyes.

Az újítók: Renkovics István 
bányamester és Romsics Róbert 
körletvezető-helyettes olyan új 
megoldást javasoltak és ve
zettek be a III. sz. bányaüzem
ben, amelyek a kereskedelem
ben más célra kapható beton
panelekkel alakítják ki az út
pályát. Ehhez eszközöket és be

Újítások
A vállalat szeptember végéig 

az alábbi újításokat fogadta el 
hasznosításra.

I V. SZ. BÁNYAÜZEM
I Ifj. Bagi István: Ütköző esz- 
j tergaszán-elötoláshoz (35 ezer 
I forint).
i szolgáltató üzem
j Mészáros Béla: Csillekerék- 
' felvezető (40 ezer forint).

ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEM 
I Tarnóczai Tibor: Kúpostörő
tengelyház tömítése (94 700 fo- 

I rint).
1 Menyhárt Imre: Konténer 
hulladékokhoz (9 400 forint).

Mondtuk ott, hogy szeretnénk látni egy bányát és — talán kicsit hihetetlen —, de levittek és megmutatták nekünk.S, hogy ide Pécsre, az ország másik végébe miképp került? Nos, az egyetemi évek alatt sokfelé jártak. Az ország jónéhány bánya- vállalatához eljutottak. Zoltán nálunk is járt és mivel itt látott leginkább perspektívát, igent mondott a hívó szóra. Felesége, aki geológus, szintén a III. sz. bányaüzem dolgozója.— Ahogy újonnan végzettek ide kerültünk, az első hetek, hónapok az ismerkedéssel teltek. Képet kaphattunk a különböző részlegeknél, csoportoknál folyó munkáról, majd hamarosan a mélyvízben találtuk magunkat. Aknászként dolgoztunk, gyarapítottuk gyakorlati ismereteinket, megismerkedtünk a körletben dolgozókkal. A körletvezető-helyettesi beosztás már egy másfajta próbatételt jelent számomra. Az aknász elsősorban a napi problémákkal van elfoglalva, a mostani munkám során viszont a távlati tervezés, a sorrendiség és a szervezés is különös jelentősséggel bír. Jelenleg — szeptember közepén — jól áll a körlet, de tudjuk, hogy az év hátralevő részében a várhatóan gyengébb ércminőség miatt komoly erőfeszítésekre lesz szükség a terv teljesítéséhez. A kollektívát megismerve azonban én bízom abban, hogy sikeres évet zárunk majd.Nógrádi Gábor

rendezéseket is szerkesztettek, 
a lerakást gépesítették. Megol
dották a szállítást és az áthe
lyezést. Eredményként azonnal 
alkalmazható, kopásálló, jó te
herbírású útfelületet kaptak. A 
gépek gumikopása, a karban
tartás gyakorisága csökkent. A 
megoldás ferdepályákon körül
belül 12 fokig nagy igénybevé
telnek kitett elágazásokban, vi
zes környezetben is igen elő
nyösen alkalmazható. A pane
lek többször felhasználhatók, 
visszarablásuk egyszerű. A meg
oldás a munkakörülményeket 
javítja és a balesetveszélyt el
hárítja.

Alkalmazható minden olyan 
munkaterületen, ahol azonnal 
járható, kopásálló, erős igény- 
bevételnek kitett útfelületre van 
szükség. A bevezetett újítás 
nagyban megkönnyítette a VI. 
körlet munkáját és emelte tel
jesítményét, a megoldás után 
más vállalatok is érdeklődnek.

Berhiday Lajos

Axt Ernő: Műszer CB-rádió 
vizsgálatához (46 ezer forint).

Hoffmann József: Kondenzá
tor kapacitásmérő (45 ezer fo
rint).

kutatö-fejlesztö üzem
Szombati Károly: Laborató

riumi oszlopürítő (41 300 forint).
Steiner Gyula: Villogó üzem

állapot jelzésére (45 ezer fo
rint) .

Dancsó Imre: Analizátor 60 
Hz-es tápfrekvenciához (30 ezer 
forint).

Steiner Gyula: NC 487 állan
dók számítógépes megállapítá
sa (78 300 forint).

A zárójelben levő számok azt 
a többletnyereséget jelölik, amit 
a vállalat az újítások alkal
mazásával éves szinten ér el.
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Autós túraverseny október 24-én1987. október 24-én 8.00 órakor a NOSZF 70. évfordulója tiszteletére a Megyei Közlekedésbiztonsági Tanács, a MÉV IV. sz. bányaüzemi KISZ-bi- zottság és a vállalati KISZ-bizottság autós túraversenyt rendez. A versenyen részt vehet minden vállalati dolgozó szériaautójával. A jelentkezés feltétele érvényes B kategóriás jogosítvány, illetve forgalmi engedély. Jelentkezési lapokat minden

üzem KISZ-bizottságán lehet felvenni, melyet kitöltve a vállalati KISZ-bi- zottságon kell leadni, október 20-ig. A kocsi személyzete két főből áll. A jelentkezési lapok leadása után a versenyzők megkapják a versenykiírást és az útvonallapot. Indítás géposztályonként sorsolás alapján.Négy géposztályban indítanak versenyzőket: 1. 750, 2. 750—1150, 3. 1150—

1.300, 4. 1300 köbcentiméter felett.A beérkezés a Veress Endre úti parkolóba lesz. Az autók indulása és érkezése közötti időben a dolgozók gyermekei részére kerékpáros ügyességi versenyt szerveznek. A részt venni kívánó gyerekek saját kerékpárral jelentkezhetnek a helyszínen. Díjazás kategóriánként. A győztesek értékes jutalmakat kapnak. W. L.

Üjszerü kezdeményezésnek 
lehettek szemtanúi, akik októ
ber 2-án a Ho Si Minh-parkba 
kilátogattak. Az V. sz. bánya
üzemi bányamérők ötlete alap
ján kispályás labdarúgásban 
mérték össze tudásukat négy 
üzem bányamérö szakmunká
sai, s ezek a következők vol
tak: III.—IV.—V. sz. bánya
üzem és Központ.

A bányamérők első sport- 
vetélkedőjén „tornagyöztes” 
lett az V. sz. bányaüzem csa
pata, a III. sz. bányaüzem és 
a Központ csapata előtt. Oly jól 
sikerült ez a program, hogy a 
jelenlevők megállapodtak a 
folytatásban is, melynek más 
területen is hagyományt kell 
teremteni..,

F. J.

Lövészet a fegyveres erők 
napja alkalmából

A fegyveres erők napja tisz
teletére a III. sz. bányaüzem 
KISZ-bizottsága és a helyi 
MHSZ lövészklub kispuska lö
vészetet rendezett szeptember 
29-én az üzemi lőtéren. Az egyé
ni és csapatversenyben 19G fő 
vett részt, melynek végeredmé
nye a következő lett: Férfi egyé
niben 1. Gál László (26 csapat) 
85, 2. Horváth Attila 76, 3. Ko
vács István 73 köregységgel 
(mindkettő Böck J. geológus 
szocialista brigád).

Női egyéniben 1. Ulrich Já- 
nosné 38, 2. Istokovics Éva 12 
köregységgel.

A csapatversenyt a Böck Já

nos geológus szocialista brigád 
nyerte 213-as összköregységgel 
a Zsigmondi Vilmos és a Stein
metz Miklós szocialista brigá
dok előtt, akiknek a teljesít
ményük 205, illetve 181 köregy
ség volt.

A rendezvényre való mozgó
sítási versenyét a szocialista bri- 
gdoknál a Zsigmondi V. nyer
te a Péch A. (bányamérő) és 
Eötvös L. (operátor) brigádok 
előtt, míg a KISZ-alapszerveze. 
teltnél a következő sorrend 
alakult ki: 1. Iroda, 2. Mély
szint II. és 3. Szállítás-bánya- 
fúrás.

Franyó József

Újra indul a gyermek 
és asszönytornaSzeptember 28-án a vállalati tömegsport-bizottság szervezésében a 39-es dandár úti általános iskola tornatermében újra indult a gyermek- és asszonytorna. Április végéig minden hétfőn és csütörtökön vehetik igénybe dolgozóink és csa
Az 1987-es Bányász 
(npa őszi fordulóinak 
sorsolása

VII. FORDULÓ
Október 15., 16.00 óra: IV.

izem „A”—Anyagosztály, Ku- 
ató-mélyfúró—III. üzem, Koz- 
>ont—Kutató-fejlesztő.

16.50 óra: MÉV Szálló— Szól
altató, ÉDÜ—Klub, Modellezők 
^öntöde.

17.30 óra: IV. üzem „B”—II. 
izem.
Ügyeletes: Szolgáltató.

VIII. FORDULÓ
Október 19., 16.00 óra: IV.

izem „A”-ÉDÜ, Kutató-mély- 
úró—MÉV Szálló, III. üzem— 
lözpont. . , .

16.50 óra: öntöde—Kutató-fej- 
esztő, Klub—Szolgáltató, Mo- 
lellezők—IV. üzem „B”.
Ügyeletes: Kutató-fejlesztő.

IX. FORDULÓ
Október 22., 16.00 óra: Klub 

-IV. üzem „B”, Kutató-fejlesz- 
ő—Anyagosztály, II. üzem—III. 
izem.

16.50 óra: Központ—Kutató- 
nélyfúró, MÉV Szálló—IV. 
izem „A”, ÉDÜ—Modellezők. 
Ügyeletes: II. üzem.

X. FORDULÓ
Október 26., 16.00 óra: Klub

-Anyagosztály, Kutató-fejlesz- 
ő—Kutató-mélyfúró, Központ 
-Modellezők.

16.50 óra: Szolgáltató—III.
izem, II. üzem—IV. üzem „A”, 
IÉV Szálló—ÉDÜ.
Ügyeletes: Központ.

XI. FORDULÓ
Október 29., 16.00 óra: IV.

izem „A”—Klub, Kutató-mély- 
úró—öntöde, ÉDÜ—Kutató-
ejlesztő.
16.50 óra: Hl. üzem—Anyag- 
sztály, Modellezők—Szolgálta- 
6, IV. üzem „B”—Központ. 
Ügyeletes: MÉV Szálló.

XII. FORDULÓ
November 2., 16.00 óra: Klub

-Kutató-fejlesztő, öntöde—II. 
izem, III. üzem—MÉV Szálló.
16.50 óra: Anyagosztály—Köz

iont, IV. üzem „A”—Modelle- 
ők.

XIII. FORDULÓ
November 5., 16.00 óra: IV. 
zem „A”—Kutató-mélyfúró, 
IÉV Szálló—öntöde. IV. üzem 
B”—Kutató-fejlesztő.
1G.50 óra: ÉDÜ—Anyagosztály,

I. üzem—Szolgáltató.
Ügyeletes: IV. üzem „B”.

Karnyújtásnyira 
a bajnoki címtől

Befejezéséhez közeledik a vá
rosi kézilabda-bajnokság, ahol 
legutóbb a MÉV férfi csapata 
rangadót nyert a Hunor együt
tese ellen. A 22:21 arányú győ
zelem azt jelenti, hogy csapa
tunk három fordulóval a befe
jezés előtt továbbra is az első 
helyen áll.

Nem kísérte viszont szerencse 
női együttesünk szereplését. 
Igaz, legutóbb a végső győze
lemre is esélyes porcelángyá
riakkal mérkőztek. Az ered
mény: Zsolnay—MÉV 24:15.

ládtagjaik az ingyenes szolgáltatást 17.00 órától. A szervezők remélik, hogy mind több szülő és nagyszülő hozza el óvodás korú csemetéjét a foglalkozásokra. Jelentkezni a fenti időpontban Arató Dóra testnevelőnél.
Véglegesen az 
ÉDÜ-be került 
a Balassi Kupa

Szeptember végén a városi 
lőtéren rendezték a Balassi 
Kupa férfi pisztoly lóversenyt. 
A viadalon nagyszerű méves 
siker született. A 25 csapat 
versenyében az Ércdúsító üzem 
együttese győzött 546 körrel, 
Herr László, Somogyi György. 
Tari Imre összeállításban. A 
siker értékét növeli, hogy az 
évek során immár ötödször 
végzett az élen az édüs trió, 
így véglegesen elnyerték a Ba
lassi Kupát.

A nem hivatalos egyéni ver
senyben Herr László győzött 
183 körrel,míg Somogyi György 
182 körrel a második legjobb 
eredményt érte el.

LABDARÚGÁS: Óriási meg
lepetéssel indult a vállalati baj
nokság őszi szezonja. A végső 
győzelemre is esélyes IV. üzem 
„A” csapata 2:1 arányú vere
séget szenvedett a sereghajtó 
IV. üzem „B” együttesétől.

*
NOVEMBER 9-én újra indul 

a Bányász Kupa vállalati asz
talitenisz-bajnokság. A férfiak 
hétfő, kedd, szerdai napokon, 
a nők csütörtök délutánonként 
vívják majd mérkőzéseiket a 
MÉV Szálló pingpongtermében.

*
VÁLLALATUNK egy tízfős 

csapata képviselt bennünket 
szeptember 27-én a Tenkes Ku
pa túraversenyen. Természet- 
járóink dicséretesen helytálltak. 
A rendkívül rossz időben és 
nehéz terepen megrendezett 
versenyen negyven csapat kö
zül a 10. helyen végeztek.

Lövészet
A MÉV Kutató-mélyfúró 

üzem MHSZ honvédelmi klub
ja szeptember 24-én rendezte 
meg a szocialista brigádok és az 
egyéni versenyzők kispuska ló
versenyét. A rendezvényen 6 bri
gád és 26 egyéni versenyző in
dult. A gyér számú csapat el
lenére a jelenlevők jó versenyt 
vívtak. Dicséret illeti a gépé
szeti dolgozókat aktivitásukért, 
a szocialista brigádmozgalom 
MHSZ jellegű vállalásának tel
jesítéséért.

A brigádok versenyét az Ady 
Endre szocialista brigád nyerte 
229 körrel, 2. a villanyszerelők 
csapata 199 körrel, míg a 3. a 
Komarov szocialista brigád 189 
körrel. Az egyéni versenyt Vas
tag Árpád nyerte 84 köregy
séggel, 2. Mókus Béla 83, a 3. 
Vasvári Ferenc 82 körrel.

V. B.

Jól esik egy kis pihenés.

■Pécsi-tó KupaA Baranya Megyei Természetbarát Szövetség és a PÉCSITERV sportkör rendezésében 1987. szeptember 12-én tartották meg a Pécsi-tó Kupa természetjáró versenyt.Az Orfű melletti Guba. esős kulcsosháznál 332-en álltak rajthoz, hogy összemérjék tudásukat. „A” kategóriában 25 csapat, „B” kategóriában 38 csapat és „C” kategóriában 20 csapat indult. A 12 kilométer hosszú, 750 méter szintkülönbségű pályán 4,5 óra alatt 12 ellenőrzési pontot kellett befogni. A verseny nagy tudást és igen nagy fizikai felkészültséget igényelt. Ezt igazolja, az is, hogy az induló csapatok
SZMT Kupa lövészverseny 
a MÉV klubjai rendezésébenalakultak ki, de ezek szer-Szeptember 26-án a MÉV III. sz. bányaüzem és a Szolgáltató üzem MHSZ lő- terein került megrendezésre a megyei szervezésű SZMT Kupa lóverseny, a 4 férfi és 1 női versenyzőből álló csapatok lövőnként 10 értékelt lövést lőttek a rendezőszervek által biztosított fegyverekkel. A MÉV csapatok fölényével zajlott le a viszonylag kevésszámú csapat versenye. Ugyanis 60 feletti csapat nevezett, de csak 20 csapat indult el a versenyen. A résztvevő 100 fő versenyző eredménye igen széles skálájú volt, mert megtalálható benne a kiemelkedő, 90 kör feletti és a minimális is. A hazai környezetben a MÉV-es versenyzők magabiztosabban lőttek, de ehhez a gyakorlat és rutin is kellet. A rendezés körül utólag viták

közül „A” kategóriában 16 csapat, „B” kategóriában 14 csapat és „C” kategóriában 13 csapat volt értékelhető.A PMSC—MÉV természetjáró szakosztály egy „A” és egy „B” csapattal képviseltette magát. Az „A” csapat (Baumann József, Baumann Józsefné, Bőhm Péter, Bőhm Péterné, Ken- derik Magdolna) a negyedik helyen végzett, a „B” csapat (Jámbor Lajos, Csa. lánossy Yvette, Fülöp Csaba, Villányi Vivien) technikai okok miatt kénytelen volt feladni a versenyt. A képen a pMSC—MÉV természetjáró szakosztály versenyzői láthatók.
Kenderik Magdolna

vezesi hibák voltak.A versenyt (csapatverseny) a MÉV Szolgáltató üzem csapata nyerte 429 körrel. Második az Újhelyi MG Technikum Szentíőrinc csapata lett, kerek 400 körrel, míg a harmadik a MÉV ÉDÜ csapata 383 körrel. A negyedik helyen a II. sz. bányaüzem csapata, míg az ötödik helyen a Kutató- mélyfúró üzem csapata végzett. Bár nem volt egyéni értékelés, de említésre méltó, hogy Tóth Zoltán (MÉV Szolgáltató) 92 köregységet, Karmai Béla (Szentíőrinc) 91 köregységet, Márkus István (MÉV Szolgáltató) 89 köregységet lőtt. A résztvevő versenyzők év végén egy sorsolásban is részt vesznek, ahol értékes sportfelszereléseket lehet nyerni.
Varga Béla

A 37. bányásznapon a kultu
rális programok mellett sport- 
rendezvényekre is sor került. 
Szeptember 5-én, szombaton 
délelőtt a Ho Si Minh-parkban 
levő salakospályán bonyolítot
ták le az ezévi bányásznapi 
villámtornát, melyen 11 kispá
lyás labdarúgócsapat vett részt. 
A selejtező mérkőzéseket négy 
csoportban körmérkőzés for
májában bonyolították le, mely
nek csoportgyőztesei kerültek 
a döntőbe. Ezek a következők 
voltak: Anyagosztály, III. üzem 
és IV. üzem „A”, „B” csapa
tai. Az elődöntőben és a dön
tőben is elég volt egyetlen gól 
a sikerhez. Végül az ezévi bá

Eredményes
esztendő

Eredményes évet zárt a Szol
gáltató üzem a mohácsi üdül
tetésben. Két év alatt végrehaj-
tott karbantartások eredménye
ként mintegy 30 százalékkal 
megnőtt az ott üdülők száma. ,

h. j.pokon, 17.00 órától.
Uránosok a természetben

(2. RÉSZ)

Előző számunkban a termé
szetjáró szakosztály megalaku
lásának körülményeiről beszél
gettünk Baumann Józseffel. 
Ezúttal Rónaky Gizellát, a szak
osztály vezetőségi tagját kér
dezzük az eredmények felől.

— A szakosztály versenyzést 
szervező csoportja szép ered
ményeket ért el a különbö’ző 
túraversenyeken — mondja Ró
naky Gizella. — A Felszabadu
lási Kupán három csapat in
dult, B kategóriában az egyik 
csapatunk 4. helyezést ért el. 
A Keleti Mecsek Kupában há
rom csapat közül az egyik 1. 
helyezést ért el. Ezzel elnyer
tük a Keleti Mecsek Kupát. A 
XXV. alkalommal megrende
zésre kerülő Országos Bányász 
Természetbarát Találkozónak 
az idén Zalaegerszeg adott ott
hont az Országos Kőolaj- és 
Gépipari Tröszt szervezéseben.

— Az 1987. július 17—19-ig tar
tó rendezvényen a résztvevők 
gazdag program között válogat
hattak. Szakosztályunk 17 fő
vel vett részt a találkozón, mi 
az V. Zgyerka János emlékére 
kiírt túraversenyt választottuk 
négy csapatot alakítva. A ver
senyt Zalaegerszeg mellett, a 
Csácsl erdőben rendezték, me
lyen 50 csapat indult 264 fővel. 
A jő felkészültségű és régi ver
senyzői múlttal rendelkező me
zőnyben két csapatunk a 13. és

Nyugállományba került: Sza
bó Ferenc föld alatti villany
szerelő, Pauli Árpád föld alat
ti villanyszerelő, Soós György 
vájár, Strausz János föld alat
ti villanyszerelő, Botos János 
szállítási felvigyázó, Lengyel 
Antal robbantómester (II. sz. 
bányaüzem): Horváth Tibor
föld alatti villanyszerelő, Szent
endrei Antal föld alatti gépke
zelő, Kiss György föld alatti 
fúrómester, Ludányl Lászlóné 
pénztáros (III. sz. bányaüzem); 
Retkes Antal föld alatti csillés, 
Hoch János főcsatlós (IV. sz. 
bányaüzem). Börzsöny János 
operátor (Ércdúsító üzem), Ta

nyásznapi viilámtornát a III. 
sz. bányaüzem csapata nyerte 
az Anyagosztály és a IV. üzem 
csapatai előtt. A meghirdetett 
női kézilabda-mérkőzések elma
radtak, mivel a házigazda mé
ves lányok ellenfelei a BÉV és 
Zsolnay — az utolsó pillanat
ban — lemondta részvételét a 
délelőtti tornáról.

Az előzetes programtól elté
rően a nagypályás labdarúgó
mérkőzést délután bonyolítot
ták le az Építők Szálló—MÉV 
Szálló csapata között, melynek 
eredménye 2-2-re végződött.

F. J.

Horgászok figyelem!Értesítjük az Ércbányászati dolgozók HE tagjait, hogy ezentúl klubnapjainkat a Ságvári Endre Művelődési Ház politikai kabinetjében tartjuk keddi na-

14. helyezést érte el, míg a má
sik kettőnek csak a 27. és a 41. 
helyezés sikerült.

— A nehéz terep és az ered
mény nem vette el a kedvün
ket, arra ösztönöz bennünket, 
Rogy a tájolási és térképolva
sási ismereteinket minél job. 
ban elmélyítsük, hogy a jövő
ben jobb eredményeket érjünk 
el.

— A csoport létszáma és ak
tivitása hogyan alakult az el
múlt fél év során?

— Taglétszámunk folyamato
san növekszik és júliusban már 
elérte a 70 főt. A szakosztály 
tagjai közül hat fő elvégezte a 
túravezetöi tanfolyamot és si
keres vizsgát tett.

Túráinkon általában 10—20 fő 
szokott részt venni, ami jónak 
mondható. A túrákat szomba
ton vagy vasárnap indítjuk az 
igényeknek megfelelően. Álta
lában 8.00 órakor indulnak és 
16.00 óra körül érnek vissza a 
városba. Várjuk további tagok 
jelentkezését a következő te
lefonszámokon : Rónaky Gizel
la túrafelelős 14-20 és Kenderik 
Magdolna gazdasági felelős 
53-42.

— A szakosztály minden hó
nap első hétfőjén 16.00 órakor, 
a munkásszálló magyaros ter
mében tartja megbeszéléseit, 
ahova szeretettel várunk min
denkit, aki kedvet érez a ter
mészetjáráshoz.

Franyó József

kács László kézi formázó. Im
re István körletvezető, Fekete 
Ernőné lámpakiadó (Szolgálta
tó üzem), Dorsics Béla segéd
munkás, Kun János segédmun
kás, Hadobás Ferencné labo
ráns (Kutató-fejlesztő üzem); 
Pápai Józsefné föraktáros, Bar
langi Mihály tervezőmérnök, 
Sebők Sándorné takarítónő 
(Központ).

Nyugállományba került dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük a vállalatunknál vég
zett eredményes munkájukat, 
s nyugdíjas éveikhez kellemes 
pihenést és jó egészséget kí
vánunk.

Meghalt: Mihóka János für
dőkezelő (III. sz. bányaüzem); 
Tarján Géza aknász (IV. sz. 
bányaüzem); Köteles László 
biztonságtechnikai osztályveze
tő (Központ).

Banycissnapi
sporteredmésiyelc


